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Slovo na úvod
Milí přátelé . Dostali jsme kladné ohlasy 

na obálku minulého Zpravodaje, kde jsme zob-
razili lázně Klimkovice . Pohladila na duši zejmé-
na ty, kteří navštěvují tyto lázně již pravidelně . 
Ale našly se i hlasy kritické – nu, není na světě 
člověk ten, který by vyhověl všem . Nicméně 
za všechny připomínky děkujeme . 

Máme za  sebou docela činorodé období . 
Kromě plánovaných akcí AP pro rok 2012 jsme 
byli organizátory významné mezinárodní akce –  
výročního zasedání Evropské polio unie (EPU) . 
Dnešní obálka je proto poseta fotografiemi 
z  této akce . Ten pán na  titulní stránce u  Polio-
viru je Johan Bijttebier z Belgie, zakládající člen 
EPU a její bývalý předseda . Naznačuje spontán-
ní záměr pobít poliovir vlastní berlí . Je v  tom 

symbolika – pereme se s  tímto virem vlastně 
všichni, a po celý život . . .  Další fotografie doku-
mentují setkání obrnářů na tradičním Festivalu . 
Obě akce jsou popsané v rubrice o činnosti AP . 

Musíme si přiznat, že nejsložitěji se zpraco-
vává rubrika Právní, sociální a zdravotní . V dnešní 
době je to s sKartou jako na houpačce – včera pla-
tilo jedno, dnes už ne a kdo ví, co bude platit zítra . 
Proto informace v souvislosti s ní berte s rezervou, 
ačkoliv jsou zpracované velmi zodpovědně . 

Potěšily nás příspěvky, které jste poslali 
do rubriky Píšete nám . Jsme rádi, že dokumen-
tují i naši činnost . V rubrice Jiné se pokoušíme 
pod názvem Hledáme se zveřejnit staré fotogra-
fie, podívejte se na ně .

(mm) 

O čem jednal výbor Asociace polio 
9. 6. 2012 Sola Fide Janské Lázně

 ▶ J . Zimová seznámila s dopisem od místopřed-
sedy AP V . Vondrejse, týkajícím se Evropské 
konference o  PPS . Na  organizaci se podílí 
Janské Lázně a  AP, v  současné době hledá 
dobrovolníky, kteří by spolupracovali 24 . 8 . 
na  letišti Praha Ruzyně s  delegáty . L . Zušťá-
ková bude jednat s vedením SZŠ Ruská o pří-
padné pomoci studentů této školy .

 ▶ E . Chadima: Slovenská Asociácia Polio slavila 
v Piešťanech dvacáté výročí založení . Oslava 
probíhala s mezinárodní účastí, zástupci naší 
AP předali dar – uměleckou fotografii Jan-
ských Lázní . E . Chadima pronesl projev o přá-
telských vztazích mezi našimi organizacemi .

 ▶ L . Bradová jedná o možnosti opakovat v příš-
tím roce úspěšnou rekondici v  hotelu Mas 

v Sezimově Ústí v termínu od 28 . 4 . 2013 . Čle-
nové výboru rovněž vyslechli zprávu o rekon-
dici v  Mederu, která se setkala s  velmi dob-
rým ohlasem .

 ▶ Další rekondice v  příštím roce bude v  Jan-
ských Lázních v penzionu Sola Fide od 25 . 5 . 
do 8 . 6 . opět pod vedením E . Chadimy .

 ▶ L . Bradová: je zařízena objednávka plavání 
Praha - gymnázium Hůrka . T . Tokáriková se 
pokusí o  kontakt s  Jedličkovým ústavem 
o případném plavání v jeho bazénu .

 ▶ J . Zimová: AP nezískala dotaci na festival Obr-
náři obrnářům, festival však bude, v současné 
době se upřesňuje program .

 ▶ J . Zeminová: je nutné vyřešit kontaktní adre-
su Asociace polio . 

30. 9. 2012 Bellevue Janské Lázně
 ▶ Účastníci se seznámili se zprávou V . Vondrejse 
o průběhu Výroční konference Evropské unie 
polio, konané v srpnu v Janských Lázních . Pro-
běhla diskuse k této zprávě . Informace o EPU 
bude zveřejněna v Zpravodaji .

 ▶ H . Opravilová: podzimní rekondice v JL v Sola 
Fide proběhla bez problémů, na  rok 2013 je 
již termín sjednán, opět na  první zářijový tý-
den . Objevily se návrhy na  konání podzimní 
rekondice v  Janských Lázních v  době konání 
festivalu .

 ▶ L . Bradová: od 28 . 4 . 2013 zajištěna také rekon-

dice v  Sezimově Ústí . Vzhledem k  ekonomic-
ké situaci nelze zaručit dotace na  rekondiční  
pobyty .

 ▶ Letošní festival proběhl v pohodě a ke spoko-
jenosti většiny účastníků . Na příští setkání byla 
navržena výstava fotografií z historie festivalů . 
Mezi účastníky festivalu se také objevil návrh 
na  jeho změnu jeho názvu (např . Poliofest), 
bude vypsána anketa . 

 ▶ Plavání v Praze  pokračuje, je ovšem opět draž-
ší . O plavání projevil zájem zdravotně postiže-
ný občan, který ale není členem Asociace . Není 
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cenu .
 ▶ Sídlo a korespondenční adresa Asociace bude 

projednána na říjnové schůzi s V . Hesounovou .

 ▶ J . Beneš: Asociace polio obdržela pozvánku 
do Senátu parlamentu ČR na konferenci s ná-
zvem Rovná práva pro všechny – 23 . 10 . 2012, 
zúčastní se M . Langmeierová .

27. 10. 2012 Centrum AP Na Skalce
 ▶ L . Bradová seznámila členy s  plánem nalézt 

v seznamu členů AP nejstarší a nejmladší členy  
a uvést je ve Zpravodaji .

 ▶ Změna času plavání v  Ostravě bude také uve-
dena ve Zpravodaji  .

 ▶ B . Doležalová: členové AP neustále žádají 
o  informace ohledně příspěvků na  bydlení . 
Ve Zpravodaji však byly tyto zprávy uveřejněny . 
Změny budeme dále sledovat, protože vše je 
stále v jednání .

 ▶ Ve  spolupráci s  členy výboru byl vytvořen 

plán akcí na  rok 2013, který bude zveřejněn  
ve Zpravodaji .

 ▶ L . Bradová: V . Vondrejs požádal o dočasné pře-
rušení činnosti ve  všech funkcích výboru AP . 
Výbor bere jeho rezignaci na vědomí . 

 ▶ J . Zeminová – otázka adresy AP: projednáno síd-
lo občanského sdružení Asociace polio, což bude 
dáno na vědomí Ministerstvu zdravotnictví . 

 ▶ V příštím roce budou tři rekondiční pobyty: Se-
zimovo Ústí 28 . 4 .–5 . 5 ., Janské Lázně I . 25 . 5 .–8 . 
6 ., Janské Lázně II . 31 . 8 .–7 . 9 .

Platba členských příspěvků na rok 2013 
Věříme, že jste aktivními členy Asociace 

polio a základní povinnost – platba členského 
příspěvku je pro vás samozřejmostí . Výše člen-
ského příspěvku činí 150 Kč . 

Příspěvky se platí v  aktuálním roce. To 
znamená, kdo nezaplatil členský příspěvek 
na rok 2012, musí tak učinit do konce roku 2012 . 
Členský příspěvek na rok 2013 začněte platit až 
od 1 . ledna 2013 . 

Zaplatit můžete převodem na účet v bance 
nebo přiloženou složenkou . 

Nezapomeňte do  Specifického symbolu 
uvést vaše číslo člena Asociace polio a do Varia-
bilního symbolu rodné číslo nebo datum naro-
zení . Číslo účtu: 80413349/0800 .

Manželé, členové AP, použijí k úhradě jednu 
složenku: do  V  (variabilního) symbolu uvedou 
členské číslo jednoho z  manželů a  do  S  (spe-
cifického) symbolu datum narození druhého  
z manželů ve formátu rodného čísla bez lomít-
ka . Členské číslo průkazu člena AP je uvedeno 
na obálce, ve které máte Zpravodaj .  

Upozornění tajemnice: 
 ▶ aby se mohla vaše platba přiřadit k vašemu 
členství, musíte řádně vyplnit variabilní 
a specifický symbol na složence tak, jak je 
uvedeno výše 

 ▶ kdo nezaplatí členské příspěvky, bude vyřa-
zen z  evidence na  zasílání informací a  Zpra-
vodaje AP

 ▶ nezbytně hlaste veškeré změny bydliště ane-
bo doručovacích adres . 

V  souvislosti s  tím oznamujeme, že se nám 
vrátily Zpravodaje č . 1-2 2012 z důvodu změny 
adresy: 
1 . Ester Gulášová, ČSA 967/44, Kraslice
2 . Erika Procházková, Palackého 34,  

Jablonec n ./Nisou
3 . Ing . Zdeňka Urbánková (či Frýbertová),  

Svatoplukova 1, Brno
4 . Ivana Škodová (či Hájková), Radvanice 176 –  

z důvodu neoznačení schránky a zvonku .
Žádáme členy, kteří jsou s uvedenými osobami 
v  kontaktu, aby je upozornili, že mají nahlásit 
svoji novou adresu na sekretariát .

Ludvika Bradová, sekretariát AP
tel.: 222 962 074, mobil 723 138 611, 

 e-mail: lubra@volny.cz

5



Či
nn

os
t A

so
ci

ac
e 

po
lio

6

Plán činnosti na rok 2013
Datum Hodina Co a kde Realizace

23. 2. 10.00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 s vystoupením div. souboru Verva Ing. J. Beneš

23. 3. 10.00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 s vystoupením div. souboru Verva Ing. J. Beneš

20. 4. 10.00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 Ing. J. Beneš

28. 4.–5. 5. Rekondiční pobyt – hotel MAS Sezimovo Ústí L. Bradová

15. 5. Redakce časopisu Zpravodaj AP (Ing. B. Doležalová, M. Dobrovolná, M. Matysová) Mgr. M. Mruzková

15. 6. Distribuce časopisu Zpravodaj AP Mgr. M. Mruzková

25. 5.–8. 6. Rekondiční pobyt – Sola Fide I. Janské Lázně E. Chadima

1. 6. 10.00 Výbor Asociace polio – Bellevue Janské Lázně Ing. J. Beneš

upřesníme Poznávací zájezd s kulturním vystoupením členů AP PhDr. L. Zušťáková

srpen Výstava výtvarných prací členů AP – místo bude určeno Výbor AP

31. 8.–7. 9. Rekondiční pobyt – Sola Fide II. Janské Lázně MUDr. H. Opravilová

27.–29. 9. Kulturně společenský festival „Obrnáři obrnářům a o obrnářích 2013“ – Janské Lázně,  
kulturně – sportovní odpoledne

Ing. J. Beneš,  
Mgr. M. Mruzková 

29. 9. 10.00 Výbor Asociace polio – Bellevue Janské Lázně Ing. J. Beneš

říjen Účast členů Asociace polio na zdravotnických veletrzích Ing. J. Beneš

26. 10. 10.00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 Ing. J. Beneš

30. 10. Redakce časopisu Zpravodaj AP (Ing. B. Doležalová, M. Dobrovolná, M. Matysová) Mgr. M. Mruzková

30. 11. Distribuce časopisu Zpravodaj AP Mgr. M. Mruzková

upřesníme Setkání obrnářů-seniorů – Centrum AP, Na Skalce 1 s vystoupením div. souboru Verva Ing. J. Beneš

7. 12. 10.00 Veřejná schůze výboru a členů Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 a od 11:00 
slavnostní předvánoční setkání členů AP s kulturním programem a „exhibicí“ prací členů AP 

Ing. J. Beneš

průběžně Zkoušky divadelního souboru Verva – Centrum AP, Na Skalce 1 a v rámci akce „Obrnáři  
obrnářům“ 2013 

PhDr. L. Zušťáková

průběžně Výstavy fotografií a obrazů členů AP – kulturní místnost Centra AP, Na Skalce 1 a v rámci akce  
„Obrnáři obrnářům“ 2013

S. Gajdoš, B. Svoboda, 
Z. Jandusová

středy 18.15 Rehabilitační plavání Ostrava – Městská nemocnice Fifejdy MUDr. E. Přibylová

středy 17.00 Rehabilitační plavání Praha – Gymnázium J. Heyrovského, M. Hůrka MUDr. M. Langmeiervá, J. Janák

Upozorňujeme na změnu času plavání v Ostravě od 18.15 do 19.00 hodin.

Složení výboru Asociace polio 
Asociace polio bude v roku 2013 pracovat v tomto složení

Výbor

předseda Ing. Jindřich Beneš Praha 4 tel.: 241 731 627 

místopředseda, zahraniční vztahy

místopředsedkyně, projekty Jana Zimová Praha 6 tel.: 220 920 328

místopředsedkyně, knihovna, red. rada Ing. Božena Doležalová Praha 4 tel.: 222 969 051

zdrav. problematika MUDr. Marta Langmeierová, CSc. Praha 5 tel.: 222 957 614

zdrav. problematika, SM region MUDr. Eva Přibylová Ostrava-Výškovice tel.: 596 747 792

zdrav. problematika, VČ region MUDr. Hana Opravilová Hradec Králové tel.: 495 511 877

zdrav. problematika MUDr. Terezie Tokáriková Praha 8 tel.: 286 883 760

zápisy ze schůzí výb. PhDr. Libuše Zušťáková Praha 10 mobil: 737 658 093 



organizace rekondičních pobytů Emil Chadima Poděbrady tel.: 325 613 573

Zpravodaj AP, organizace akcí Mgr. Mária Mruzková Ostrava-Poruba tel.: 591 120 038

členka Věra Hesounová Praha 11 tel.: 737 444 239 

členka Věra Novotná Praha 4 tel.: 272 763 563

člen Mgr. Roman Herink Zlín tel.: 577 271 616 

člen Josef Malý Mochov tel.: 311 266 211

člen Bohumil Svoboda Praha 10 tel.: 242 449 506

Revizní komise

předseda Milan Plašil Praha 11 tel.: 272 937 280

členka Jaroslava Šebestová Praha 10 tel.: 242 449 506

členka Jana Zeminová Praha 9 mobil: 607 291 821

Sekretariát Asociace polio

Ludvika Bradová, tajemnice, účetnictví
Na dolinách 4, 147 00 Praha 4 
tel .: 222 962 074, mobil: 723 138 611
e-mail: lubra@volny .cz

Bankovní spojení: Česká spořitelna, a .s ., Praha 4 
Číslo účtu: 80413349/0800
IČ: 00570656, DIČ: CZ00570656
Internet: www.polio.cz

Rekondice pro rok 2013
Pro rok 2013 jsou plánované tři rekondiční 

pobyty . Pozorně si přečtěte nabídku, vyberte 
pobyt, kterého se chcete zúčastnit a dle poky-
nů zašlete předběžnou přihlášku .

V předběžné přihlášce uveďte:
 ▶ jméno a příjmení, datum narození,
 ▶ adresu, telefon, případně e-mail,
 ▶ držitel průkazu ZTP nebo ZTP/P,
 ▶ stručné postižení – vozíčkář, potřeba pomoci 

do bazénu, doprovod (jméno a rodinný vztah),
 ▶ případné přání, s kým chcete být ubytováni .

Upozorňujeme, že samostatné ubytování 
na pokoji lze poskytnout jenom s úhradou ná-
kladů s tím spojených .

Předběžně přihlášeným pošleme Závaznou 
přihlášku, složenku na zaplacení účastnického po-
platku a podrobné informace o rekondici . Je nutné 
mít zaplacené členské příspěvky i na rok 2013 .

1. Sezimovo Ústí – vedením pověřena Ludvika Bradová

Termín 28. dubna–5. května 2013

Místo Hotel MAS (bezbariérový)

Doprava po vlastní ose – vlakem nebo autobusem do Tábora, z nádraží jede městský autobus až před hotel

autobusem ČK Hradec Králové z nástupních míst: Hradec Králové, Pardubice, Chrudim, Chlumec nad Cidlinou, Poděbrady, Praha – tuto  
možnost nutno uvést v předběžné přihlášce! 

Ubytování dvoulůžkové pokoje s příslušenstvím a televizí, internetové připojení

Stravování polopenze – snídaně i večeře formou bufetu, možno přikoupit jednotlivé obědy (výborná kuchyně)

Cena cca 6 000 Kč – zatím bez dotace MZ (pokud použijete vlastní dopravu, cena bude snížena o 200 Kč za každou osobu)

Rehabilitace 1× masáž, 1× termozábal, 2× cvičení v bazénu, 5× rehabilitační cvičení, 1× magnetoterapie, v odpoledních hodinách volný vstup do bazénu  
(schůdky), beseda se zdravotní tematikou, další procedury možno dokoupit

Služby cena zahrnuje pobytovou taxu, taneční večer s živou hudbou, půldenní výlet, pojištění odpovědnosti a služby delegáta

Výlety Tábor – zřícenina Kozí hrádek, Sezimovo Ústí – Benešova vila, zámky Hluboká a Červená Lhota, hrad Zvíkov, Český Krumlov

Předběžné 
přihlášky

zašlete do 15. února 2013 písemně – Ludvika Bradová, Na dolinách 4, 147 00 Praha 4,  
tel.: 222 962 074, mobil: 723 138 611, e-mailem: lubra@volny.cz
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2. Janské Lázně I. – vedením pověřený Emil Chadima

Termín 25. května–8. června 2013

Místo Penzion Sola Fide (bezbariérový)

Doprava po vlastní ose

Ubytování dvoulůžkové a třílůžkové pokoje, 5 pokojů vhodných pro vozíčkáře

Stravování plná penze

Rehabilitace v Sola Fide – masáže a skupinová cvičení, plavání dle možností v bezbariérovém bazénu

Cena v rozmezí 550–600 Kč na osobu a den, v případě obdržení dotace z MZ ČR se cena sníží

Poznámka Vzhledem k narůstajícímu počtu zájemců budou upřednostňováni účastníci, kteří v minulých letech rekondici v Sola Fide neabsolvovali. 
Přednost budou mít také zdravotně postižení, pro které je rekondice určena, před jejich doprovody (netýká se držitelů průkazu ZTP/P).

Předběžné 
přihlášky

zašlete do 25. února 2013 písemně – Emil Chadima, Sokolečská 67, 290 01 Poděbrady-Kluk,  
tel.: 325 613 573, mobil: 737 123 599, e-mailem: chadima.e@seznam.cz

3. Janské Lázně II. – vedením pověřena MUDr . Hana Opravilová

Termín 31. srpna–7. září 2013

Místo Penzion Sola Fide (bezbariérový)

Doprava po vlastní ose

Ubytování dvoulůžkové a třílůžkové pokoje, 5 pokojů vhodných pro vozíčkáře

Stravování plná penze

Rehabilitace v Sola Fide – masáže a skupinová cvičení, plavání dle možností v bezbariérovém bazénu

Cena v rozmezí 550–600 Kč na osobu a den, v případě obdržení dotace z MZ ČR se cena sníží

Předběžné 
přihlášky

zašlete do 31. března 2013 písemně – MUDr. Hana Opravilová, Nerudova 887/10, 500 02 Hradec Králové I.,  
tel.: 495 511 877, mobil: 723 134 722, e-mailem: h.opravilova@seznam.cz

Byli jsme u toho
Výroční setkání členských organizací Evropské Polio Unie 
24.–27. 8. 2012, Janské Lázně

Ano, čtete správně . Asociace polio a  Státní 
léčebné lázně Janské Lázně hostily zástupce ev-
ropských obrnářů přímo v naší lázeňské Mekce . 
O tom, že jsme se stali přidruženými členy EPU 
a že jsme byli požádání o organizaci této akce, 
jsme vás informovali již v předcházejícím čísle . 
A jak to vše dopadlo, píšeme dnes .

Musím ještě připomenout, že původně nás 
EPU oslovila s přáním pořádání výročního zase-
dání v Praze . Vedení AP ale toto zásadně odmít-
lo z technicko-organizačních důvodů a navrhlo 
Janské Lázně, kde lze zajistit komfortní ubyto-
vání a  bezbariérové prostředí, navíc seznámit 
návštěvníky se způsoby léčení následků po po-
lio a postpolio syndromu zde v České republice . 
A  náš pan předseda chtěl prezentovat místo, 
kde jsme se my léčili odmala . Možnosti organi-
zace konzultoval s  ředitelem SLL MUDr . Roma-
nem Koudelem . Ten přislíbil veškerou pomoc 
a spolupráci .

Dá se říct, že organizace ze strany AP se 
nesla ve dvou rovinách: v  rovině komunikační, 
kterou vedl pan místopředseda Vladimír Von-
drejs a  v  rovině organizační, tu zase zajišťoval 
pan předseda Jindřich Beneš . Ta první nesla 
v  sobě nesčetné množství e-mailů s  členkou 
výboru, která se stará o finance a hospodaření 
EPU, paní Margret Embry z Belgie, ohledně or-
ganizace a ta druhá s presidentem EPU Johnem 
McFarlanem z Irska o programových otázkách .

Organizace celého zasedání nebyla lehká . 
Zajistit dopravu účastníků z letiště do Janských 
Lázní, ubytování, stravování, přednáškový sál 
s  technickým vybavením a  občerstvením, tlu-
močení, doprovodný program . Na  zajištění 
toho všeho má nezaměnitelnou zásluhu místo-
předseda Ďáda Vondrejs s  předsedou Jindrou 
Benešem . Dopravu účastníků z  letiště perfekt-
ně organizačně zajistila Jana Zimová . Ale hlavní 
zátěž celé organizace byla na  lázních . A  ty ne-



zklamaly . Ubytování bylo zajištěno v  Janském 
dvoře, Evropě a  Teře, kde bylo i  stravování, 
na konferenční sál se proměnily prostory Malé-
ho sálu . Vše probíhalo v pohodě, řadoví, mladí 
pracovníci janskolázeňského týmu odvedli 
obětavou a kvalitní práci . 

Shodou okolností jsem tou dobou byla 
s manželem v Janských Lázních na  léčení . Pro-
to vám atmosféru srazu evropských obrnářů 
mohu věrohodně popsat . Přiznám se, byla jsem 
zvědavá na obrnáře z celé Evropy . Věděla jsem 
o  účasti slovenských a  maďarských zástupců, 
které osobně znám a na které jsem se těšila . Ale 
co ti ostatní…?

V  pátek odpoledne jsme průběžně sledo-
vali příjezdy jednotlivých delegátů . Po  večeři 
na  venkovní terase Kinokavárny probíhalo 
vzájemné představování . Bylo úžasné, jak se 
jednotliví členové EPU s  námi srdečně a  bez-
prostředně vítali . Nebylo třeba ani typických 
poznávacích znamení – polio chůze, nebo vo-
zíček či skútr . Jediným velkým hendikepem 
pro vzájemnou bezprostřední komunikaci byla 
naše jazyková negramotnost . Všichni členové 
EPU ovládali anglický jazyk, my zůstali věrní 
svému mateřskému . Výjimkou byl náš hlavní 
organizátor Ďáďa Vondrejs, v  menší míře také 
předseda Jindra Beneš, a nás členy zachraňoval 
Vladimír Přibyla . Obdivuhodně anglicky komu-
nikoval i předseda slovenské AP Štefan Grajcár . 
Bylo vidět, že právem pracuje v evropských ko-
misích . Tak jsme se na sebe alespoň mile usmí-
vali s  myšlenkou, jak by jsme si výborně po-
povídali nebýt té jazykové bariéry . Přívětivost 
a radost, že se opět potkali obrnáři, byla zjevná . 
Do Janek zavítali obrnáři z členských států EPU 
z  Irska, Belgie, Nizozemska, Norska, Švýcarska, 
Dánska, Velké Británie, Německa, Finska, Itálie 
a Francie . A byli zde i zástupci Česka, Slovenska, 
Maďarska a Polska - nově přijatí přidružení čle-
nové z východní Evropy .

Výroční zasedání bylo oficiálně zahájeno 
v  sobotu, symbolicky u  památníku Polioviru, 
za  účasti nejen delegátů EPU, ale i  mnohých 
obrnářů léčících se v té době v Jankách . Úvodní 
proslov měl ředitel lázní MUDr . Roman Koudele, 
po něm vystoupil za naši AP předseda Jindřich 
Beneš a  s  historií vzniku památníku Polioviru 
seznámil jeho autor Vladimír Vondrejs . S  krát-
kou poznámkou se přihlásil president EPU John 

McFarlane . Následovala exkurze, na  které se 
účastníci seznámili s metodami a procedurami 
používanými při léčení následků dětské obrny 
a v souvislosti se zpomalováním průběhu PPS . 
Touto exkurzí velice profesionálně provedla 
účastníky vedoucí rehabilitace paní Renata 
Dvořáková . Odpoledne v rámci programu byly 
představeny tři nové členské asociace polio – 
česká, slovenská a maďarská . President pan Mc-
Farlane přednesl referát shrnující hlavní body 
plánu pokračování rozvoje EPU do  budoucna 
a  promluvil o  hlavních opatřeních, která by 
měly usnadnit dalším národním organizacím 
vstup do EPU .

Nedělního programu v Malém sále jsme se 
mohli zúčastnit i my, řadoví členové AP . Dopo-
ledne reprezentanti jednotlivých států popsali 
své nejdůležitější aktivity v  minulém roce, vy-
slechli výklad o  pracovním zaměření nově při-
jatých organizací . Prodiskutovány byly postupy, 
jak a v čem aktualizovat vědomosti lékařů o no-
vinkách výzkumu PPS .

Odpolední program vyplnily dvě hlavní před-
nášky: holandského profesora Dr . Frans Noilleta, 
vedoucího vědecko-výzkumného a  současně  
klinického komplexu v  Amsterodamu zaměře-
ného na  diagnostiku a  léčbu PPS a  pozdních 
následků dětské obrny – o  výzkumu a  léčbě, 
a  primářky SLL MUDr .  Zuzany Dlouhé, která 
podrobně popsala historický vývoj lázeňství 
v Janských Lázních i současné léčebné postupy 
a programy . V rozsáhlé diskusi vystoupili téměř 
všichni reprezentanti členských států .

Po  ukončení oficiálního programu se účast-
níci scházeli k neformálním rozhovorům . V rám-
ci doprovodného programu se mohli vykoupat 
v  Novém bazénu, zúčastnit se společenské-
ho večera v  kolonádě, absolvovat vycházky 
po okolí . Ale největší úspěch měla Kinokavárna 
(bývalý snack bar), ta byla plná do  pozdních 
nočních hodin .   

Při loučení s hlavní organizátorkou EPU Mar-
gret jsem vyrozuměla (taktéž trpím jazykovou 
negramotností, umím jenom maďarsky a  to 
není světový jazyk), že příští rok by se do  Jan-
ských Lázní chtěla vrátit jako pacientka a že se 
bude učit česky, aby si s námi mohla popovídat . 
Jaké milé – obdivuhodná žena . 

Víkend s EPU byl zajímavou tečkou našeho 
lázeňského pobytu . Mám pocit, že jsme se dů-
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stojně reprezentovali a ukázali všem zúčastně-
ným delegátům, že hlavní vize EPU – v harmo-
nickém členství společně pracovat na dosažení 

důstojného a  nezávislého života obrnářů – je 
pro nás samozřejmá .

 

Ze zprávy nejaktivnějšího účastníka přípravy a jednání EPU  
v Janských Lázních, RNDr. Vladimíra Vondrejse, CSs.

„Podařilo se nám navázat přátelské kontakty 
s  vedením EPU i  s  reprezentanty jednotlivých 
členských organizací . Všichni účastníci, se kte-
rými jsem se loučil, projevili spokojenost s prů-
během setkání a potvrdili, že se těší na pokračo-
vání spolupráce .

Předseda EPU John McFarlane mi nabídl 
kooptaci do  výboru EPU jako referentovi pro 
rozšíření organizace směrem do  východní Ev-
ropy . Radil jsem se s Jindrou Benešem, kdo jiný 
od nás by mohl tuto roli sehrát, protože během 
prázdnin se mi v  souvislosti s  velkým pracov-
ním nasazením objevily vážné zdravotní pro-
blémy, ale nikoho vhodného se nám nepodaři-
lo nalézt . Musel jsem se však rozhodnou rychle . 
Omluvil jsem se ze zdravotních důvodů a jako 

náhradu za sebe jsem doporučil předsedu naší 
slovenské bratrské organizace Štefana Grajcára, 
který je podle mého mínění velmi vhodným 
kandidátem na  tuto funkci . Je schopný, mluví 
několika jazyky, je empatický a  má diploma-
tické a  důstojné vystupování . Štefan souhlasil, 
John MsFarlane mé doporučení přijal .

Mnoho účastníků, se kterými jsem mluvil, 
mi na  otázku odkud jsou, odpovídalo tak, že 
pojmenovali zemi, ve které právě žijí, případně 
zemi, ze které pocházejí a nakonec prohlásili, že 
se cítí být Evropany . To je, myslím, velký rozdíl 
od našeho stále poněkud obezřetného vztahu 
k EU, rozdíl, který je nutné vzít na vědomí a re-
spektovat jej .“ 

  (mm)

Setkání českých obrnářů v Janských Lázních 
25. – 27. září 2012 Festival Obrnáři obrnářům a o obrnářích

Přesně za  měsíc po  konferenci EPU jsme 
se do  Janek vrátili . Tentokrát na  náš tradiční 
festival s  tradičním programem a  tradiční 
dobrou náladou . Program se opakuje už ně-
kolik let a  zatím nám vyhovuje – výstava ar-
chivních fotografií, na kterých se poznáváme, 
vystoupení polio kapel s  úžasným ohlasem 
u  posluchačů, sobotní dopolední setkání 
v  Malém sále, společenský večer v  kolonádě . 
Na tomto místě bych chtěla poděkovat všem, 
kdo reagovali na  výzvu v  minulém Zpravo-
daji, a  poslali archivní fotografie na  výstavu . 
Krásné staré fotky dodali: Božena Barčíková 
z  Ostravy, Jaroslav Břóza z  Karviné, Jana Čer-
náková z  Hradce Králového, Růžena Hniková 
z  Kladna, Mgr .  Marcela Kašpárková z  Brna, Ji-
řina Němcová z Janských Lázní, MUDr . Eva Při-
bylová z  Ostravy, Marie Samková z Nechanic, 
Václav Zámečník ze Strání . Výstava byla i díky 
nim bohatá a pestrá . Již druhým rokem jsme  
sobotní odpoledne příjemně strávili v  kul-
turně-sportovním areálu Relax na  Dolní pro-
menádě . Letos tu už bylo i více míst k sezení 
a  skoro všechny byly pod slunečníky, které 
nás schovaly před začínajícím deštěm . 

Tolik toho tradičního, ono se ale vždy najde 
i něco nového nebo jiného. Z letošního 
srazu českých obrnářů mě zaujaly tři 
aspekty malinko jiné než ty minulé.  
1 . Bylo to silné zastoupení hostů na  aktivu 
v  Malém sále . Přítomní byli nejvyšší zástupci 
SLL pan ředitel MUDr .  Roman Koudele a  paní 
primářka MUDr .  Zuzana Dlouhá . Nechyběl ani 
místostarosta Městského úřadu . Vystoupení 
vedoucích lázní v  tomto hektickém období 
reformy lázeňství nebylo moc povzbudivé . Ale 
přislíbili nám aktivní přístup s  využitím všech 
možností léčby pro obrnáře .
2 . Festivalu se zúčastnila maďarská minidele-
gace . Vedl jí náš dobře známý Karolko Felegyi . 
S  nim přijeli manželé Olga a  Tomáš Kertészovi, 
Klára a  Ján Sweiczerovi a  Erži Nagyová . Byla to 
neoficiální a  hlavně velice neformální návštěva . 
Do  Janek je přivedla vzpomínka na  místo, kde 
se kdysi léčili a  také chtěli vidět, jak se setkávají 
čeští obrnáři . Našli jsme si i čas na malý rozhovor . 
Oni se specifickou organizací polio intenzivněji 
teprve začínají, připravují další celostátní setkání .  
Líbila se mi vize jejich předsedy Tomáše Kertésze  
organizovat pravidelná vzájemná setkání partner- 
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ských organizací polio v rámci Visegrádské čtyřky . 
Je to vlastně to, o čem jednal slovenský předseda 
Štefan Grajcár s  českým předsedou Jindřichem 
Benešem před dvěmi lety, chybí už jen zastoupení 
Polska . Díky zasedání EPU kontakt na ně už máme . 

Uvidíme, jak se tato vize bude realizovat .
3 . Na  festivale mě oslovila milá a  šarmantní 
paní na  vozíku . Zajímalo jí, jestli náhodou už 
není nejstarší obrnářkou v  naší asociaci . Byla 
to paní Olga Čapková . Později za  mnou přišla 
Blanka Karolová, jestli ona nepatří k nejmladším 
obrnářům . Tak jsem požádala tajemnici Luďu,  
aby nám to zjistila . A  milé dámy, vy to nejste . 
Mezi nejstarší členy patří: 92-letá Věra Venzarová 
z Prahy 10, 91-letá Věra Červenková z Vamberka 
a  90-letí Václav Balcar z  Prahy 5 a  Vanda 
Hudzieczková z Bystřice nad Olší . Mezi nejmladší 
členy patří: 48-letá Jaroslava Langová z Božejova, 
49-letí Jiří Hlaváček z  Poděbrad s  Romanem 
Herinkem ze Zlína a  52-letá Eva Dreiseitlová 
z Olomouce .

Těsně před uzávěrkou Zpravodaje nám přišel 
e-mail od paní Mgr . Marie Krámové s tímto textem:

„Obracím se k vám s prosbou . V únoru 2013 
se paní Olga Čapková dožívá významného ži-
votního jubilea . Narodila se 5 . 2 . 1923 . Je dlou-

holetou členkou (a myslím, že nejstarší ) Asocia-
ce polio . Pravidelně jezdí do Janských Lázní, má 
mezi námi mnoho přátel a mentálně je o třicet 
let mladší než my všichni dohromady . Určitě by 
ji potěšilo, kdyby zmínku o  jejích devadesáti-
nách našla ve  Zpravodaji asociace . Zaslouží si 
to z mnoha důvodů . Moc Vám děkuji, jménem 
všech, kteří máme paní Čapkovou rádi .“

Od  redakce: „Milá paní Čapková! Protože 
další Zpravodaj vyjde až v červnu 2013, dovolte, 
abychom Vám poblahopřáli předem . Přejeme 
hodně zdraví, štěstí, pohody a dobré mysli, ať 
se nadále setkáváme v Janských Lázních .“ 

  (mm)

Vzpomínáme
Zemřeli další naši přátelé a kamarádi:
Božena Erbenová z Otrokovic (82 let)
Hana Fiksová z Českých Budějovic (69 let)
Libuše Junchowiczová z Prahy (69 let)
František Kocián z Frýdku-Místku (79 let)
Milada Kuthejlová z Vlachova Březí (75 let)

Božena Roudná z Pardubic (78 let)
Irena Skotnicová z Ostravy (69 let)
Ladislav Soural z Brna (83 let)
Jiří Suchánek z Prahy (70 let)
Ing. Vratislav Zima z Prahy 6 (82 let) 

Maďarská delegace
Blahopřejeme  
k 90tinám!
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Ještě v roce 2010 mně zaujal článek, který mi poslal Mirek Novosad a který vyšel v časopise 
Sféra. Protože v roce 50. výročí reedikace polio v České republice se do Zpravodaje nevešel, 
věřím, že neztratil na zajímavosti ani dnes. Je shrnutím tak trochu našich příběhů. Začtěte se…

Tak trochu první civilizační nemoc
Jde o  dětskou obrnu neboli poliomyelitidu . 

Možná se ptáte, proč jsem tuto nemoc v názvu 
označil za první civilizační chorobu . Je to prosté –  
obrna byla do  padesátých let 19 . století (resp . 
do přelomu 19 . a 20 . století) poměrně vzácným 
onemocněním, a  teprve s  nástupem soudo-
bé západní „civilizace“ dostala šanci se naplno 
projevit . Ano, je to paradoxně přesně obráceně, 
než by člověk čekal . Zvýšená hygiena, sanitár-
ní podmínky a životní úroveň vedly k omezení 
výskytu viru . To je samozřejmě pozitivní, řeklo 
by se . Na  jednu stranu tomu tak určitě je, ale 
pověstná odvrácená strana mince odráží trochu 
jiný příběh .

V dobách, kdy lidé o hygienu tolik nedbali, 
byl výskyt původce nemoci (poliovirů) poměr-

ně běžný . Většina děti tak virus dostala do těla 
ještě během těhotenství, tedy přes matku, jejíž 
protilátky zároveň dítě ochránily . Tím si malé 
tělíčko vytvořilo imunitu . Šlo vlastně o jakousi 
přirozenou prenatální vakcinaci, jak bychom to 
mohli nazvat . Snížený výskyt viru díky zlepše-
ným hygienickým podmínkám ale způsobil, že 
stále větší počet dětí neměl možnost se s virem 
během vývoje v děloze setkat a prvotní setká-
ní s  patogenem proběhlo až během prvních 
měsíců či let po narození . A právě tehdy virus 
napáchal největší škody . Právě zvýšená hygie-
na a „civilizovanost“ tedy dala viru šanci zhatit 
mnoho lidských životů . Teprve vyvinutí efek-
tivní vakcíny přineslo kýžený ústup poliovirů .

Koloběh nemoci
Název poliomyelitida pochází z řečtiny – polios 

znamená šedý, myelós mícha nebo dřeň a přípona 
itida značí zánět . Viry způsobují tuto nemoc u lidí 
a některých primátů . Vylučují se stolicí infikované-
ho člověka . K přenosu dochází fekálně-orální ces-
tou . Šíří se, jak již bylo zmíněno, v důsledku nedo-
statečné hygieny . Zdrojem může tedy být posléze 
kontaminovaná voda či potraviny . Kapénkový 
přenos nákazy (orálně-orální cesta) je výjimečný, 
nicméně možný . Inkubační doba nákazy je 6 až 20 
dní (maximálně 3–35 dní) . Virus je nejvíce infekční 
zhruba 7 až 10 dní před a 7 až 10 dní po projevení 
prvních symptomů, ale přenos je možný i později, 
dokud virus zůstává ve stolici či slinách .

V  90 % případů nákazy se neobjeví žádné 
příznaky a  nemoc proběhne zcela asymptoma-
ticky . Pokud se virus dostane do krve, objeví se 
(některé) příznaky . U  jednoho procenta nakaže-
ných se virus dostane do centrálního nervového 
systému, kde napadá neurony mající na starosti 
motoriku . To vede ke svalové slabosti až paralýze .

Pravděpodobnost paralýzy, tedy ochrnutí, se 
zvyšuje s věkem . U děti je nejčastějším projevem 
ataku poliovirů na CNS neparalytická meningiti-
da . Ochrnutí se objeví asi v jednom případu z ti-
síce . U dospělých je tento poměr daleko drastič-
tější, a to 1:75 . Jenže dospělí jsou zpravidla proti 

viru imunní, ať již předchozím očkováním, nebo 
proděláním nemoci (jak již bylo zmíněno, infek-
ce proběhne zpravidla symptomaticky, takže 
dotyčný o  tom nemusí vůbec vědět) . A  dětská 
obrna ve své paralytické formě právě proto ude-
ří nejčastěji (více než 50 % případů) na děti mlad-
ší 3 let . U děti pod pět let je nejčastější ochrnutí 
jedné dolní končetiny . U dospělých bývá situace 
horší, dochází i k ochrnutí všech čtyř končetin .

Podle toho, kterou část CNS virus napadne, 
se rozlišují tři typy nemoci . Nejčastější je, že virus 
napadne míchu . Dochází k  destrukci motoric-
kých nervů, svaly nedostávají z mozku či míchy 
„instrukce“ a  dochází k  ochabnutí až celkové 
paralýze svalu . Progrese je velmi rychlá, přichází 
horečka a bolest postižených svalů, během 2 až 4 
dnů dosahuje paralýza vrcholu . Protože virus na-
padá motorické nervy, není postižena schopnost 
cítit . Končetiny tedy ochabnou, nicméně jsou po-
řád citlivé (oproti třeba některým úrazům, kdy se 
zcela přeruší veškeré nervové spojení) . Postižena 
může být jakákoliv končetina nebo jejich kombi-
nace . Většinou je postižení asymetrické . 

Virus se může dostat také do oblasti bulbár-
ních nervů, které jsou zodpovědné za mnoho 
životních funkcí . To se stává asi ve 2 % případů 
paralytické poliomyelitidy . Příznaky jsou po-
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dobné encefalitidě . Ohroženo je dýchání, poly-
kání a mluvení . Ale nejen to, napadené nervy 
vedou také k srdci, plícím, svalům pohybujícím 
krkem či mimickým svalům . Mezi příznaky patří 
dvojité vidění, potíže s polykáním, abnormální 
dechová frekvence, hloubka . Pokud virus za-
sáhne právě tuto oblast – tedy nervy ovládající 
plíce – může nastat šok, edém, nebo plíce zcela 
zkolabují . Tyto důsledky mohou být fatální .

Asi 19 % všech paralytických poliomyelitid 
vykazuje jak bulbární, tak míšní symptomy . 
Může vést až k paralýze srdce, končetin a často 

ohrožuje dýchání tak, že je nemožné bez dý-
chacích přístrojů . Mnoho paralytických přípa-
dů je pouze dočasných . I  u  trvalých postižení 
je možné nějaké zlepšení, zejména v počátcích 
léčby . Paralýzy po  12 měsících však bývají tr-
valé, ačkoliv mírných zlepšení bylo dosaženo 
i po 12 až 18 měsících .

Úmrtnost mezi postiženými paralytickým 
průběhem nemoci se uvádí 2 až 10 % . Při 
některých epidemiích ale přesahovala i  15 %  
(v  českých zemích byla nejvyšší v  roce 1945, 
s úmrtností 13,5 %) .

Historie
Na jedné egyptské desce pocházející z obdo-

bí 1580 až 1350 př . n . l . je vyobrazen mladý muž 
s ochrnutou nohou, opírající se o hůl . Je pravdě-
podobné, že jde o (první) zobrazení muže posti-
ženého dětskou obrnou . Tato nemoc byla tedy 
známa již velmi dávno .

První pokus o její klinické popsání byl prove-
den v roce 1789, kdy Michael Underwood napsal 
druhé vydání knihy Dětské nemoci, ve  kterém 
popsal dětskou obrnu jako ochablost a ochrnu-
tí dolních končetin u  děti . První zaznamenaná 
epidemie byla hlášena v roce 1835 z Worksopu 
(Anglie) a první systematický popis a vyšetřová-
ní nemoci bylo provedeno v Německu Jakobem 
von Heinem v r . 1840 . V USA se první zazname-
naná epidemie datuje do roku 1843 .

Na  přelomu století se z  vzácné nemoci sta-
la rozšířená choroba, která za sebou nechávala 
zejména ochrnuté děti . A to právě v nejrozvinu-
tějších zemích té doby, zejména v USA a Skan-
dinávii . Velká epidemie v New Yorku roku 1916 
zanechala na 2500 mrtvých .

V  roce 1905 Ivan Wickman ze Stockholmu 
identifikoval infekční povahu patogenu . O tři roky 
později ve Vídni objevili rakouští vědci Karl Land-
steiner a Erwin Popper, že patogen je vírového pů-
vodu . Později, ve třicátých letech, americký vědec 
Simon Flexner úspěšně provedl experimentální 
nákazu z opice na opici, ale nepodařilo se mu od-
halit způsob přenosu u člověka . Kvůli jeho omylu 
se v USA ve třicátých letech věřilo, že virus se šíří 
vzduchem, a tak se utratily mnohé peníze za vývoj 
neúčinných nosních sprejů . Navíc to stálo vědce 
cenný čas, než se dostali ze slepé uličky .

Nejobávanější dětskou nemocí se dětská obr-
na stala právě v této době, kdy udeřila zpravidla 

ve městech, a to v letních měsících . V letech 1940 
až 1950 dosahovaly epidemie poliomyelitidy vr-
cholu . V této době zanechala celosvětově půl mi-
lionu ochrnutých nebo zemřelých ročně .

Než se vrátíme zpět k časové ose příběhu po-
liomyelitidy, dovolte tři menší odbočky . Není to-
tiž možné nezmínit se, že zachránit mnoho živo-
tů nemocných postižených (nejen) paralytickou 
poliomyelitidou pomohl umělý dýchací přístroj 
„železné plíce“ . Tento první přístroj pomáhající 
člověku dýchat, pokud selže jeho vlastní tělo, 
vynalezli harvardští vědci Philip Drinker, Louis  
A . Shaw a  James Wilson v  roce 1928 . John H . 
Emerson jej o tři roky později zdokonalil, a pou-
žíval se dalších 40 let . 

Použití „železných plic“ v  roce 1952 při epidemii 
poliomyelitidy v USA.
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Mezi lety 1928 a 1940 vypracovala zdravotní 
sestra Elizabeth Kenny v Austrálii systém fyziote-
rapeutických cvičení, který pomáhal ulevit od bo-
lesti a křečí v obrnou postižených končetinách .

A když už jsem krátce zmínil dva důležité lé-
kařské objevy, zastavme se u postavy, jež sehrá-
la v „popularizaci“ dětské obrny asi největší roli . 
Byl jí prezident USA Franclin D . Roosevelt . Toho 
v roce 1921 (tedy ve věku 39 let) postihla nemoc, 
která jej nechala od pasu dolů zcela ochrnutého . 
(Ač byla tehdy diagnostikována jako poliomyeli-
tida, dnes se ukazuje, že se s největší pravděpo-
dobností jednalo o jinou nemoc – Guillain-Bar-
rého syndrom, nicméně tehdy byli lékaři i sám 
Roosevelt přesvědčeni, že jde o dětskou obrnu .)

Roosevelt se léčil ve  Warm Springs v  Geor-
gii (USA) . Nadace Warm Springs byla založena 
v  roce 1926 a  z  ní se za  prezidentova přispění 
o  12 let později stala Národní nadace pro dět-
skou obrnu, spíše známá pod názvem March 
of Dimes („pochod/tažení desetníků“) . Její filo-
zofie byla odlišná od  ostatních nadací té doby 
zaměřených na  velké dary od  malého počtu 
bohatých přispěvatelů . March of Dimes zkusili 
opačný postup – sbírat malé dary od  velkého 
počtu lidí . Nepochybně i díky Rooseveltově (je-

hož popularita byla obrovská) podpoře celému 
projektu se podařilo nadaci vybrat více peněz 
než kterékoliv jiné humanitární organizaci té 
doby (s výjimkou Červeného kříže) . Odvrácenou 
stranou celého projektu je fakt, že poliomyeliti-
da se stala (nebo již díky médiím byla) nejobá-
vanější dětskou nemocí . Jenže dětská obrna ni-
kdy nebyla největším „zabijákem dětí“ . Posuďte 
sami – např . v pro Spojené státy nejhorším roce 
1952 bylo v USA hlášeno téměř 60 000 případů 
obrny, z nichž přes 21 000 bylo případů s trva-
lým lehkým až těžkým postižením . Toho roku 
ve  Spojených státech na  obrnu zemřelo 3  145 
osob, z toho 1 873 dětí . Téhož roku v USA zemře-
lo asi 200  000 na  rakovinu (z  toho 4  000 dětí),  
20 000 na tuberkulózu (z toho 1 500 dětí) . Kritika 
zdůrazňovala, že March of Dimes dramatizovala 
nebezpečí obrny, a také odmítala spolupracovat 
s  ostatními nadacemi . Ale vraťme se po  nikoli 
nezbytných odbočkách zpět k  historické ose 
příběhu, který poliomyelitida napsala .

V  roce 1948 byli John Enders a  jeho tým  
z Harvardu úspěšní v kultivaci polioviru, za což 
následně obdrželi Nobelovu cenu (ale o tom až 
později) . Tento objev vedl k  úspěšnému vyvi-
nutí vakcíny .

Souboj vakcin
První vakcínu proti dětské obrně vyvinul Jonáš 

E . Salk (1914 až 1995) . Jednalo se o  inaktivovaný 
virus („zabitý“ roztokem formaldehydu) . Po labo-
ratorních a  klinických zkouškách označovaných 
za  nejkomplexnější v  lékařské historii se vakcína 
dostala mezi obyvatele . Psal se rok 1955 a v USA 
začalo masivní očkování, jehož úspěch na sebe ne-
nechal dlouho čekat . Oproti roku 1954, kdy se zde 
vyskytlo 13,9 případů na 100 000 obyvatel, to bylo 
v roce 1961 už jen 0,5 případu na 100 000 obyvatel .

Druhou vakcínu vyvinul Albert B . Sabin (1906 
až 1993) . Jednalo se o živé zeslabené víry . Tato 

vakcína nebyla již tak megalomansky testova-
ná a  začala se koncem 50 . let hojně využívat  
v  Sovětském svazu a  zemích východní Evropy . 
Výhody nové vakcíny byly hned dvě: aplikuje se 
orálně, není tedy třeba žádných invazivních pro-
středků (injekční jehly apod .), a  také díky orál-
ně-fekální cestě (bakterie se dostávají do střev) 
poskytuje „lavinově“ imunitu i lidem, kteří očko-
vaní nebyli . Tato vakcína vytlačila svoji starší „in-
jekční“ sestřičku i v USA na počátku 60 . let . Ale 
o výhodách a nevýhodách obou typů se vedou 
spory dodnes, a doposud jsou obě využívány .

Současnost a vyhlídky do budoucna
V  ČR se od  jara roku 1960, kdy bylo plošně 

naočkováno 94 % dětí do 15 let, nevyskytl jedi-
ný smrtelný případ poliomyelitidy, ba dokonce 
se neuvádí žádný případ paralytického průběhu 
nemoci (s  výjimkou zavlečených) . Tím jsme se 
stali první zemi na světě, které se de facto poda-
řilo dětskou obrnu vymýtit . Například v USA se 
poslední výskyt poliomyelitidy (z  přirozeného 

prostředí) datuje až do  roku 1979 . O  devět let 
později spustila WHO kampaň k  celosvětové-
mu vymýcení dětské obrny . Plán byl vymýtit ji 
do roku 2000, což se nepodařilo . Ve zmíněném 
roce 1988, kdy byla spuštěna kampaň, bylo tře-
ba rozhodnout, která z  vakcín bude k  tomuto 
účelu použita . WHO rozhodla, že bude použi-
ta Sabinova vakcína z  živých oslabených vírů . 
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Důvody spočívaly v  jejích přednostech – tato 
vakcína poskytovala gastrointestinální imunitu, 
a k její aplikaci nebylo třeba jehel . 

Úspěch vakcíny se objevil záhy . Z  odhadova-
ných 350  000 případů celosvětově v  roce 1988 
se např . v  roce 2006 vyskytlo jen 1  874 přípa-
dů . Jenže virus se nepodařilo zcela eliminovat . 
Proč? Orální vakcína z  živých oslabených vírů 
je totiž geneticky nestabilní a  může u  výjimeč-
ných případů poliomyelitidu dokonce vyvolat . 
Stává se to zřídka – asi v  jednom případu z  2,5 
milionu očkovaných, ale děje se to . Kromě toho 
může virus z  tohoto „neúspěšného“ očková-
ní způsobit epidemii . To se stalo v  roce 2000  
v Haiti a Dominikánské republice . Tyto nevýhody 
vedly zpětně k  příklonu k  injekční inaktivované 
verzi vakcíny . Například v USA se jí výhradně oč-
kuje od roku 2000 . V Německu toto opatření přijali 
již v roce 1998 . Protože orální vakcína může vyvo-
lat onemocnění a šíření nemocí, vědci se přiklání 
k tomu, že pokud je cílem úplné vymýcení nemo-
ci, je nyní třeba očkovat injekčně inaktivovanou 
formou vakcíny . To ovšem naráží na finanční i lo-
gistické překážky . I po případném vymýcení dět-
ské obrny bude třeba v  očkování nějakou dobu 
pokračovat, aby se zabránilo znovuzavlečení víru 
např . z  přirozeně se vyskytujících „zatoulaných“ 
vírů či laboratorních vzorků, popř . bioterorismu . 
Podle odborníků by nemělo proočkování obyva-
tel klesnout (i po vymýcení) pod 80 až 85% . U nás 
je v současnosti proočkováno 98 % obyvatel .

Spory vědců o  použití té či oné vakcíny se 
dají shrnout do kompromisu – orální vakcína je 
skvělá pro rychlé/levné snížení počtu výskytu 
nemocí, ale inaktivovaná je nezbytná pro její 
celkové vymýcení . Otázkou je, zda nezastavit 
očkování ihned a případné nemoci řešit léčbou 
antiviriotiky . To by ovšem muselo být k  dis-
pozici účinné antivirotikum proti poliovirům,  
a vzhledem k tomu, že v západních zemích se 
nemoc de facto nevyskytuje, pochybuji, že by 
farmaceutické společnosti investovaly finance 
do vývoje takového léku, který na trhu vlastně 
prakticky nenajde (tržní) uplatnění .

Poznamenejme, že v ČR se situace má takto: 
od r . 1960 se zde očkovalo živou vakcínou, podá-
vanou orálně (na  lžičce) . Od  roku 2007 se nově 
očkuje kombinovanou hexavakcínou . Ta kromě 
obrny poskytuje ochranu před záškrtem, černým 
kašlem, onemocněním vyvolaným původcem 

Haemophilus influenzace b, žloutenkou typu B 
a tetanem . Očkování stanoví vyhláška, je tedy po-
vinné . Provádí se celkem v pěti dávkách (přičemž 
tři stihne dítě do  prvního roku věku, další pak 
do  18 . měsíce a  poslední mezi 10 . až 11 . rokem 
věku) . Součástí zmiňované hexavakcíny je i Imo-
vax polio, inaktivovaná injekční forma vakcíny .

Dá se tedy říci, že souboj, alespoň v západ-
ních zemích nakonec vyhrál Jonáš E . Salk . 

Dnes je tedy situace následující . Všechny 
evropské země dosáhly „čistoty“ do roku 2003 . 
V  roce 2007 bylo celosvětově hlášeno 1  310 
případů dětské obrny . Největší podíl na  ne-
mocech má dodnes Nigérie, která se podílí asi 
na polovině všech případů . V roce 2008 zůstaly 
jen 4 země s  endemickým výskytem obrny – 
Nigérie, Afghánistán, Indie a  Pákistán . Nigérie 
dokonce v roce 2009 měla výskyt v některých 
oblastech několikanásobně vyšší než v  roce 
2008 . Stálý výskyt nemoci v určitých oblastech 
navíc zvyšuje riziko jejího zavlečení do jinak již 
polia zbavených zemí . Tak např . mezi lety 2003 
a  2005 bylo 25 předtím „čistých“ zemí znovu 
infikováno zavlečeným poliovirem .

A ještě dvě zajímavosti na závěr . Orální vak-
cína dramaticky snížila výskyt dětské obrny  
v Indii . Přesto pouze ve dvou oblastech – Uttar 
Pradesh a  Bojar – se vyskytuje dodnes 96 % 
všech případů poliomyelitidy v Indii . Zdá se, že 
zde jsou děti zřejmě nějak geneticky „odolné“ 
vůči vakcíně, která nezabírá tak, jak by měla . Asi 
by i zde situaci vyřešila inaktivovaná vakcína .

Jak již bylo zmíněno, v roce 1954 dostali No-
belovu cenu za  medicínu vědci John Enders, 
Thomas Keller a  Frederick Robbins za  objev 
kultivace polioviru v  laboratorních podmín-
kách . Ten nepochybně přispěl k  pozdějšímu 
vývoji vakcíny proti dětské obrně . Byla to však 
jediná Nobelova cena, která byla v souvislosti 
s  dětskou obrnou udělena . Zůstává otázkou, 
proč byli opomenutí Salk i Sabin, kteří oba vy-
vinuli velmi úspěšné vakcíny . Vakcinace proti 
poliomyelitidě totiž zůstává, po  vakcíně proti 
pravým neštovicím, nejúspěšnějším vakcinač-
ním programem v historii lidstva .

Mgr. Viktor Černoch 
(Sféra, č. 2/2010) 

Poznámka redakce: Uvítáme, když historii do-
plní Dr .  Dmitrij Slonim, jak to bylo konkrétně 
v Československu .



Kolem sKaret se stále něco děje
Předseda NRZP V. Krása sděluje a radí

Podle stanoviska paní poslankyně Jitky Cha-
lánkové (TOP 09) a  vedoucí právního odboru 
Kanceláře veřejného ochránce práv, JUDr . Kate-
řiny Valchové je jisté, že současná právní úprava 
skutečně umožňuje, aby občan odmítl sKartu, 
pokud nechce využívat její platební funkci . To 
znamená, že pokud Vám přijde dopis, ve kterém 
budete vyzváni k převzetí sKarty a máte platnou 
průkazku TP, ZTP nebo ZTP/P až do 31 . 12 . 2015, 
nejste povinni převzít sKartu a Úřad práce Vám 
nemůže zastavit platbu dávek, které pobíráte . 
Doporučuji Vám proto, abyste Úřadu práce ode-
psali v tomto smyslu: „Vzhledem k tomu, že žád-
ný zákon mi neukládá povinnost převzít sKartu 
a ani Vám neumožňuje zastavit výplatu dávek, 
které pobírám, Kartu sociálních systémů nechci 
a trvám na tom, abyste mi dávky, které pobírám, 
posílali stejným způsobem jako dosud .“

Pokud Vám již končí platnost průkazky TP, 
ZTP a ZTP/P a jejich obnovení je podmiňováno 
vydáním sKarty, doporučuji Vám následující po-
stup . Odmítněte sKartu stejným způsobem, tak 
jak je uvedeno výše, a zároveň žádejte o vydání 
papírové karty TP, ZTP nebo ZTP/P, která je zata-
vena do průhledné laminační fólie, dle vyhlášky 
č . 203/2012 Sb . Tato vyhláška má platnost do 31 . 
12 . 2012, ale NRZP ČR bude usilovat o  to, aby 
platnost vyhlášky byla prodloužena . Obdobně 
můžete postupovat i v případě, že budete nově 
žádat o průkazku TP, ZTP nebo ZTP/P, případně 
o některou z dávek, které by měly být vypláce-
ny sKartami .

Smlouvou o sKartách byla vláda 
podfouknuta, tvrdí premiér Nečas
18 . 11 . 2012

Nebývale ostře se premiér Nečas vyjádřil 
o  projektu sKaret pro výplatu sociálních dá-
vek . „Vláda a  koalice byly tou smlouvou troš-
ku podfouknuty,“ řekl Nečas při uvádění nové 
ministryně Ludmily Müllerové do  úřadu . Jeho 
podmínka i koaliční dohoda byla podle něj ta-
ková, že sKarty, které prosadil exministr Jaromír 
Drábek, nebudou povinné . „Nedovedu si to 
představit jinak, než že by to bylo dobrovolné,“ 
řekl Nečas . Povinně by se měly karty podle něj 
používat jen při podezření na zneužívání peněz 
od státu, a to u dávek v hmotné nouzi .

Nová ministryně práce a sociálních věcí Lud-
mila Müllerová při převzetí řízení úřadu označila 
za své priority pro nejbližší období právě sKarty, 
dále důchodovou reformu a změnu komunika-
ce celého resortu .

„Budu především diskutovat se zástupci 
zdravotně postižených, ale jsem připravena jed-
nat také s  politiky napříč politickým spektrem 
a samozřejmě s dodavatelem tohoto systému,“ 
konstatovala na konto sKaret .

Model povinných sKaret je mrtvý
20 . 11 . 2012

Premiér Petr Nečas v úterý na tiskové konfe-
renci s ministryní práce a sociálních věcí Ludmi-
lou Müllerovou (TOP 09) oznámil, že pondělní 
vyjádření ministryně o  povinném využívání 
sKaret je v  pořádku . Ministryně podle něj ho-
vořila o stavu, kdy by nedošlo k úpravě smluv, 
na čemž již však vláda pracuje . I ona se přiklání 
k nepovinnému modelu .

Premiér uvedl, že již jednal s ředitelem Čes-
ké spořitelny Pavlem Kysilkou o úpravách, které 
umožní dobrovolné využívání sKaret . Spořitel-
na se prý k  návrhům staví vstřícně, což Nečas 
ocenil a  uvedl, že „model povinných sKaret je 
možné považovat za mrtvý“ .

Stanovisko ombudsmana k tvrzení 
nové ministryně práce a sociálních 
věcí o povinnosti využívat sKartu
25 . 11 . 2012 

V demokratickém právním státě lze povinnos-
ti ukládat pouze na  základě zákona . Povinnost 
příjemce jakékoli sociální dávky převzít sKartu 
žádným zákonem stanovena nebyla . Rovněž není 
zákonem stanovena ani sankce zastavení výplaty 
dávky pro případ, že klient sKartu nepřevezme . 
Přechodná ustanovení k  zákonu č . 366/2011 
Sb ., o změně zákona o pomoci v hmotné nouzi, 
stanoví, že do dne vydání karty sociálních systé-
mů se dávky vyplácejí dosavadním způsobem, 
tj . převodem na  platební účet určený klientem 
nebo v hotovosti (poštovní poukázkou) .

Vydáním karty se rozumí její převzetí klien-
tem, což potvrdil v písemném vyjádření dřívější 
ministr práce a sociálních věcí Jaromír Drábek . 
Do  dne převzetí karty má tedy příjemce dáv-
ky nárok na to, aby mu Úřad práce ČR vyplácel 
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dávky dosavadním způsobem . Takovýto po-
stup stanoví, alespoň pro dříve přiznané dávky, 
i  aktuální metodika Generálního ředitelstvím 
Úřadu práce České republiky .

Aktuální právní úprava tedy nebrání zacho-
vání výplaty nepojistných sociálních dávek 
dosavadním způsobem . Jinou věcí je, zda re-
spektováním principu dobrovolnosti sKarty, 
plynoucího ze zákona, neporuší Ministerstvo 
práce a sociálních věcí smlouvu, kterou uzavřelo 
s  Českou spořitelnou na  zajištění administrace 
výplaty nepojistných dávek a  dávek z  oblasti 
státní politiky zaměstnanosti a na provozování 
karty sociálních systémů . Této smlouvy se však 
ministerstvo nemůže dovolávat při postupu 
vůči příjemcům dávek . Vůči příjemcům dávek je 
smlouva mezi ministerstvem a Českou spořitel-
nou zcela nerozhodná . Nárok na výplatu dávky 
je upraven předpisy veřejného práva, které ne-

lze měnit soukromoprávním ujednáním (viz pra-
stará právní zásada „Ius publicum privatorum 
pactis mutari non potest“) . Smlouva proto ne-
může příjemce dávky zavazovat, a to minimálně 
do okamžiku, kdy sKartu převezme a podepíše 
souhlas s Podmínkami České spořitelny, a . s . pro 
vydání sKarty a otevření platebního účtu .

Skutečnost, že se stát prostřednictvím Mini-
sterstva práce a  sociálních věcí rozhodl zajistit 
výplatu nepojistných sociálních dávek prostřed-
nictvím soukromého subjektu, navíc přináší 
do vztahu občana a státu zcela nové a zbytečné 
problémy . Vzniká tím jakýsi spletenec soukro-
mého a veřejného práva, v němž se občan obtíž-
ně orientuje a není s to rozeznat, jaké povinnosti 
mu stanoví stát předpisy veřejného práva (záko-
nem) a jaká práva a povinnosti mu vyplývají ze 
smluvního vztahu s Českou spořitelnou, a . s .

Zdroj: Veřejný ochránce práv

Změny v oblasti sociálního zabezpečení 
Dlouho očekávaným zákonem č . 331/2012 

Sb . se mění řada zákonů v  oblasti sociálního 
zabezpečení . Zákon přináší tyto změny proti 
současné legislativě a je platný od 1. 12. 2012:

 ▶ Dochází ke  změně zákona č . 329/2011 Sb ., 
o poskytování dávek osobám se zdravotním 
postižením, a  to v  části týkající se příspěv-
ku na  mobilitu . Od  data účinnosti zákona 
je možné, aby osoba v  ústavní péči mohla 
„z důvodů hodných zvláštního zřetele“ požá-
dat o příspěvek na mobilitu . Opět doporuču-
ji žádost podat na  začátku měsíce prosince 
2012 poštou doporučeným dopisem nebo 
přes podatelnu vašeho Úřadu práce s tím, že 
si necháte kopii potvrzení podání . Tím bude 
zajištěno, že dávka může být přiznána ještě 
za měsíc prosinec 2012 .

 ▶ Zásadním způsobem se mění přístup ke scho-
dišťovým plošinám, schodišťovým sedačkám, 
schodolezům a stropním zvedacím systémům . 
Od  1 . 12 . 2012 je možné požádat o  příspěvek 
na  zvláštní pomůcku na  pořízení výše uvede-
ných zařízení . Podmínkou je souhlas vlastníka 
nemovitosti s provedením instalace tohoto zaří-
zení a jeho provozem . U činžovních domů se jed-
ná například o souhlas obce, bytového družstva 
a  nebo Sdružení vlastníků bytových jednotek . 
Vím, že toto může být někdy trochu problém, 
ale asi v této věci nelze postupovat jinak . Zákon  

v § 9 stanoví, že příspěvek na schodišťové plo-
šiny se poskytne „jen jestliže odstranění bariéry 
nelze dosáhnout prostřednictvím schodolezu“ . 
Doporučuji v této věci argumentovat především 
tím, že nemáte k dispozici trvale osobu, která by 
zvládla manipulaci se schodolezem . Neboť to je 
poměrně fyzicky náročná práce a elektrické vo-
zíky nelze takto přepravovat . Dále je nezbytné 
připravit si dva návrhy řešení, to znamená, že 
doporučuji mít dvě konkurenční nabídky . V pří-
padech, když bylo požádáno o půjčku na poří-
zení zvedacích zařízení a nebyla ještě uzavřena 
smlouva o půjčce, je možno podat od 1 . 12 . 2012 
žádost o přiznání příspěvku na zvláštní pomůc-
ku na  nákup těchto zařízení . Opět doporučuji 
podat žádosti poštou doporučeným dopisem 
nebo přes podatelnu Vašeho Úřadu práce s po-
tvrzením .

V  současné době se opět intenzivně jedná 
o  Kartě sociálních systémů . Zdá se, že před-
stavitelé vlády dochází také k  názoru, že sys-
tém distribuce všech dávek prostřednictvím  
sKarty není zcela v  pořádku a  předpokládá-
me, že v  nejbližší době bude zahájena vážná 
diskuze o určité revizi tohoto projektu . Naším 
zásadním požadavkem je, aby distribuce dá-
vek, kromě hmotné nouze, nebyla prostřed-
nictvím sKaret . Považujeme distribuci dávek 
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v nezaměstnanosti, v  rodinné péči i pro zdra-
votně postižené občany prostřednictvím sKar-
ty za nepřijatelnou a budeme požadovat, aby 

tyto dávky byly distribuovány současným sys-
témem bez sKarty .

Václav Krása, předseda NRZP

Příspěvek na bydlení
V  letošním roce končí regulace nájemného 

a od roku 2013 bude nájemné stanoveno na zá-
kladě dohody mezi nájemcem a  pronajímate-
lem . Pokud k  dohodě nedojde může pronají-
matel přistoupit k řešení soudní cestou . 

Žádost o  příspěvek na  bydlení se tedy stá-

vá pro rodiny s nízkými příjmy aktuálnější než 
dosud . Platí stejná pravidla jako doposud (viz 
Zpravodaj 1–2/2011) . 

Žádosti o příspěvek nadále vyřizují kontaktní 
místa příslušných úřadů práce dle místa trvalého 
pobytu osoby, která nárok na dávku uplatňuje .

Lázeňská léčba
Ministerstvo zdravotnictví dokončilo no-

velizaci vyhlášky, tzv . indikačního seznamu, 
který k  jednotlivým diagnózám a  jejich stupni 
přiřazuje nárok na  čerpání hrazené lázeňské 
péče . Ten vešel v účinnost k 1 . říjnu tohoto roku . 
A v čem spočívají největší změny?

Přes všechny změny, které novelizovaná vy-
hláška přináší, je klíčové, že oba typy hrazené 
lázeňské péče i nadále zachovává, jak komplex-
ní tak příspěvkovou . U většiny diagnóz se nově 
zkrátí délka pobytu o týden: v případě plně hra-
zené komplexní péče ze čtyř týdnů na tři, v pří-
padě příspěvkové, u níž pojišťovna hradí pouze 
léčení, může lékař navrhnout buď léčbu dvou- 
nebo tří týdenní .
Novelizovaný a od 1. 10. 2012 účinný 
indikační seznam v bodech:
 • Zachování komplexní lázeňské péče
 • Zachování příspěvkové lázeňské péče
 • Zkrácení délky komplexní lázeňské péče 

u dospělých z 28 na 21 dnů
 • Stanovení délky lázeňské péče pro děti a do-

rost na 28 dnů
Délka příspěvkové lázeňské péče – 21 nebo 14 

dnů (dle dohody s lékařem): možnost zkrácené 
dvou týdenní příspěvkové lázeňské péče je vý-
hodou i šancí pro ty, kteří by jinak tří týdenní po-
byt nemohli absolvovat z důvodů finančních, či 
kvůli nemožnosti čerpat delší dovolenou .

Možnost opakování lázeňské péče zachová-
na: Lázeňskou léčbu lze opakovat u  řady dia-
gnóz formou komplexní lázeňské péče, v  ně-
kterých případech pouze příspěvkové péče . 
Možnosti opakování lázeňské léčby u  jednotli-
vých indikací přesně definuje nový Indikační se-
znam . Při posuzování nároku na lázeňskou péči 
se do  celkového limitu opakovaných pobytů 
budou započítávat pobyty uskutečněné od  1 . 
října 2009 .

Příležitost pro rozšíření diagnóz pro dospělé 
i děti: Přes omezení, která vyhláška nově zavádí 
(např . zrušení edukačních pobytů pro diabe-
tiky), rozšiřuje vyhláška řadě lázeňských míst 
možnosti léčby o nové indikace, a to jak pro do-
spělé tak i děti .

Pro diagnózu PPS je podle nového indikač-
ního seznamu nárok na komplexní léčbu 1× za 12 
měsíců v délce 21 dnů s možností prodloužení .

Nezapomeňte na výměnu parkovacích průkazů do konce roku!
Sociální odbory obcí s  rozšířenou působ-

ností vyzývají občany, kteří si ještě nestihli 
vyměnit označení O1 (znak vozíčkáře do vozi-
dla) za nové označení 07 (parkovací průkaz pro 
osoby se zdravotním postižením), aby tak co 
nejdříve učinili .

Nejzazší termín pro výměnu je 31. 12. 2012, 
od 1. 1. 2013 již staré průkazy nebudou platné.

Co k výměně potřebujete?
 • Platný Občanský průkaz

 • Přiznaný průkaz ZTP či ZTP/P
 • Starý znak vozíčkáře do vozidla
 • 1 průkazovou fotografii o rozměru  

35 × 45 mm
Poznámka: průkazy lze vyměnit konkrétně: 
 • v Brně na Magistrátu města Brna, Koliště 19, 

1 . patro, č . dveří 117
 • v Ostravě na Magistrátu města Ostravy, ulice 

30 . dubna 3130/2d, 5 . patro, č . dveří 527 .  
Doporučujeme výměnu neodkládat, vyhnete 
se tak nepříjemným frontám na konci roku .

Pr
áv

ní
, s

oc
iá

ln
í a

 z
dr

av
ot

ní
 p

or
ad

na

18



Rovná práva pro všechny
Konference pod tímto názvem jsem se zú-

častnila 23 . října 2012 v  Rytířském sále Senátu 
ČR, jako členka výboru Asociace polio . Konfe-
renci pořádala a  uvedla ji místopředsedkyně 
Senátu ČR PeadDr . A . Gajdůšková . 

Za  Národní radu osob se zdravotním po-
stižením ČR (dále NRZP) vystoupil předseda 
Bc . Václav Krása . Mluvil o tom, že by naši politici 
měli vědět, že při současném návrhu na sníže-
ní valorizace důchodů a  zároveň při zvyšová-
ní DPH a  návrhu zrušení příplatků na  bydlení, 
dojde k  nárůstu počtu lidí, kteří nebudou mít 
na  zaplacení základních životních potřeb – t .j . 
na  bydlení, jídlo, léky, kompenzační pomůc-
ky a  tak hrozí, že tito lidé se stanou dlužníky 
a po exekucích pak bezdomovci . Jde o občany 
vesměs vyššího věku a zdravotně postižené, in-
validní i starobní důchodce .

Potom promluvili vesměs právníci, kteří ro-
zebírali legislativní a  zákonná opatření česká 
i EU, která mají zabraňovat diskriminaci osob se 
zdravotním postižením (dále OZP) . 

V  ČR existuje antidiskriminační zákon 
č .198/2009 Sb . o  rovném zacházení a  právní 

ochraně před diskriminací . Rozebrána byla 
přímá a  nepřímá diskriminace s  konstatová-
ním, že dokazování tohoto jevu je většinou až 
na  evidentní výjimky obtížné . Nejčastěji dis-
kutovanou je dnes diskriminace v zaměstnání 
a ve službách . Zmíněn byl tzv . institut přiměře-
ných opatření . Je nutný zejména v oblasti pra-
covního práva, vzdělávání a přístupu ke zboží 
a službám . 
Na koho se mohu obrátit, pokud si 
myslím, že jsem diskriminován: 
a . na poradnu NRZP – je v Brně, Ostravě, Olo-

mouci, Pardubicích, Plzni, Praze 7, Ústí n . L .
b . na veřejného ochránce práv - ombudsmana 
c . na  inspektoráty práce v  krajích a  na  Českou 

obchodní inspekci – přístup ke zboží a službám
d . žalobou k civilnímu soudu, zde ale doporuču-

jeme právní zastoupení JUDr . odborníkem . 
Jinak na NRZP: 
e-mailem: info@nrzp .cz, poradna@nrzp .cz 
poštovní adresa: NRZP ČR, Partyzánská 1/7,  
170 00 Praha 7

MUDr. Marta Langmeierová, CSc.

PPS – co to je?
PPS (postpoliomyelitický syndrom) je neu-

rologický stav, který se vyskytuje u  lidí, kteří 
prodělali polio . Po  dlouhé době bez význam-
ných změn v kondici vznikne u těchto lidí nový 
symptom zvýšené únavy, problémů s  výdrží, 
slabostí a bolestí .

PPS je často obtížně rozeznatelný, jeho projevy 
se mohou rozvíjet pozvolna a  mohou být lehce 
zaměněny s projevy jiných potíží . Před stanovením 
diagnózy PPS je důležité vyloučit jiné problémy, 
které by mohly vysvětlovat tyto potíže .
Co jinak víme o PPS?

PPS se může objevit v každém věku a může 
být problém pro lidi, kteří měli paralytické nebo 
částečně paralytické polio .

Výzkumy, u  koho s  největší pravděpodob-
ností dochází k výskytu PPS, nejsou vždy jedno-
značné a výsledky mohou být v rozporu . Výsled-
ky se různí, ale ukazují, že PPS se může vyvinout 
u značného počtu lidí, kteří prodělali polio .

Zdá se, že PPS se může projevit více u  žen 
než u mužů . Lidé, kteří trpěli únavou nebo bo-
lestmi v  letech kdy dostali polio nebo kdy jim 

fyzická aktivita způsobovala extrémní únavu 
a bolest, se zdají být vystaveni zvýšenému rizi-
ku vzniku PPS, nebo již PPS mají .

Také je zřejmé, že PPS se rozvíjí rychleji 
u osob, které měly polio v době epidemií v pa-
desátých letech .
Jaké jsou příznaky PPS?  
Projevy PPS mohou zahrnovat:
 • problémy s dýcháním
 • problémy s polykáním
 • ztrátu svaloviny
 • nové projevy slabosti nebo větší slabost
 • únavu svalů
 • bolesti svalů
 • bolesti kloubů
 • intoleranci ke chladu
 • celkovou únavu .

S PPS mohou, ale nemusí, být spojeny další pří-
znaky, jako jsou například infekce močových cest .
Jak je PPS diagnostikován?

Naneštěstí neexistuje jednotný test na PPS, 
a je důležité si ujasnit, že tyto symptomy nejsou 
vyvolány z jiné příčiny .
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Počet faktorů, které musí být brány 
v úvahu než vám doktor může říci,  
že máte PPS, zahrnuje následující:
 • Máte potvrzené polio?
 • Pokud nevíte, zda jste měli polio, přišli jste ně-

kdy do kontaktu s někým, kdo ho mohl mít?
 • Měl jste někdy nějaké fyzické známky polia 

v minulosti?
 • Měl jste období zotavení z polia, kdy se vaše 

kondice po dlouhou dobu neměnila?
 • Pociťujete nově slabost nebo vzrůstající sla-

bost, abnormální svalovou únavu nebo nově 
ztrátu objemu svaloviny?

 • Máte bolesti v kloubech?
 • Máte problémy s dýcháním, spánkem anebo 

polykáním, nebo netoleranci ke chladu?
 • Existuje nějaké jiné vysvětlení pro tyto sym-

ptomy?
Může být velmi obtížné dostat diagnózu PPS 
protože mnoho profesionálních zdravotníků 
ví jen velmi málo o těch podmínkách nebo do-
konce o polio . Odkázání na konzultaci k neuro-
logovi, ideálně se znalostmi o polio a PPS, může 
být nejlepší cestou k získání diagnózy a rady .

Britská společnost polio má více informací 
o  PPS a  seznam profesionálních zdravotníků, 
kteří se zajímají o PPS, proto, prosím, kontaktuj-
te náš tým služeb .
Co bych měl vyzkoušet? Pokud váš obvodní 
lékař má podezření, že byste mohl mít 
PPS, měl by vzít v úvahu následující testy:
 • úplný krevní obraz (FBC),
 • biochemický profil,
 • kinázu kreatinu,
 • funkci štítné žlázy,
 • známky zánětu (ESR, CRP),
 • rheumatické faktory,
 • ANA protilátky,
 • kyselinu močovou,
 • glukózu,
 • rutinní funkci ledvin,
 • funkci jater,
 • hladinu kalcia v séru,
 • hladinu vitaminu D .

Pokud jsou výsledky těchto testů abnormální, 
je více než pravděpodobné, že potřebujete dal-
ší vyšetření, ale to ještě určitě neznamená, že 
budete mít PPS .
Kromě toho můžete být doporučen  
na rentgen:

 • hrudníku a páteře,
 • bolestivých kloubů .

Máte-li všechny tyto testy a váš 
obvodní lékař ještě stále si není jistý 
zda máte PPS, můžete být poslám 
ke konzultantovi do nemocnice. V této 
fázi můžete mít provedeny některé 
nebo všechny následující testy pro 
vyloučení jiných možností nebo 
potvrzení pravděpodobnosti PPS:

 • elektromyografie (EMG) - test na  vyšetření 
zda polio poškodilo svaly a nervy,

 • studie spánku, pokud máte problémy se 
spánkem nebo pocit neobvyklé únavy,

 • kardiologické testy pro kontrolu tepové fre-
kvence a funkce,

 • magnetická rezonance (MRI) páteře,
 • testy funkce plic, aby bylo vidět jak se může-

te nadechnout a vydechnout,
 • vyšetření problémů s polykáním .

Musíte pamatovat, že můžete mít PPS, stejně 
jako něco jiného, takže ne každý zdravotní pro-
blém nebo symptom souvisí s PPS .
Stručná historie PPS

Dřívější studie prokázaly existenci PPS, ale 
nebylo tomu tak do roku 1980, kdy doktoři za-
čali vidět více lidí s dětskou obrnou se zvýšenou 
slabostí, únavou a bolestmi .

Po  dlouhou dobu ani pacienti ani lékaři 
nehledali ani nebyli ochotni přijmout spojení 
těchto problémů s dětskou obrnou . Výsledkem 
bylo, že bylo provedeno jen málo výzkumů 
těchto dlouhodobých vlivů .

Do konce roku 1990 bylo shromážděno dost 
důkazů, že tyto nové příznaky jsou spojeny 
s  následky polio . Byl proveden výzkum, který 
zkoumal a objasnil původ těchto příznaků . Nyní 
je již známo, že u lidí, kteří měli dětskou obrnu 
se po mnoha letech mohou vyvinout příznaky 
způsobené PPS .
Věděli jste?

PPS může významně ovlivnit schopnosti je-
dince . Například slabost dýchacích svalů může 
vyústit v problémy s dýcháním ovlivňujícími den-
ní funkce a  spánek . Ochablost polykacích svalů 
může mít za následek, že potrava nebo tekutiny 
se dostanou do plic a povedou k zápalu plic .

Ing. Miroslav Novosad, CSc.,
volně přeloženo z internetu – 

British Polio Fellowship

Pr
áv

ní
, s

oc
iá

ln
í a

 z
dr

av
ot

ní
 p

or
ad

na

20



Pí
še

te
 n

ám

21

Poděkování
Ne každý člověk se dokáže starat nejen sám 

o  sebe, ale také o  druhé . Tímto bych chtěla 
za  obrnáře srdečně poděkovat paní doktorce 
Pěčkové, která v tomto směru dlouhé roky proje-
vovala svou účast a zahrnovala nás všechny vý-
tečnou starostlivou péčí . Paní doktorka je úžasná 
žena, která se dokáže vcítit do problému každé-
ho člověka osobně . 

Když jsem byla v  červnu v  lázních, dostala 
jsem zánět průdušek . Paní doktorka, přesto, že 
jsem k  ní nepatřila, mě starostlivě ošetřovala 
a  léčila . Pak jsem musela náhle odjet z důvodu 
maminčiny těžké nemoci . I  v  tomto mně paní 

doktorka pomohla a svou účastí přispěla k tomu, 
že jsem zvládla cestu domů . 

Nejsem ale sama . Mám zprávy od dalších, kte-
ří paní doktorku Pěčkovu opěvují pro její starost-
livost . Když onemocněla Maruška, paní doktorka 
ji třikrát denně chodila kontrolovat, když ji z dů-
vodu nemoci přeložili na  Lázeňský dům . Činila 
tak ve svém volnu . 

Za to za vše jí posílám velké poděkování . Patří 
jí velké uznání . Do dalších let jí přeji pevné zdraví 
a dobrou pohodu . Bude nám všem líto, když už 
nás nebude opečovávat jako své děti . 

Věra Hesounová, Praha 4

Ohlédnutí za červnovou rekondicí v Janských Lázních
Když jsme se v sobotu 2 . 6 . 2012 sjeli v plném 

počtu na rekondici do penzionu Sola Fide, hned 
jsme se cítili jako doma . Mile nás uvítali oba ve-
doucí – penzionu Ing . Milan Cejnar a rekondice 
AP pan Emil Chadima .  

Sborový sál Sola Fide se na  čas proměnil 
v  tělocvičnu . Bylo potěšením sledovat cvičící 
i  terapeutky, s  jakou intenzitou a  nasazením se 
cvičení poddávají . Masáže prováděly opět citlivé 
ruce paní Jitky Miškovské a pana Pavla Šedivého . 
Plavání v bazénu Obchodní akademie tentokrát 
nahradil zčásti hotelový bazén u lanovky, zčásti 
janskolázeňský termální bazén .

V  Janských vál sice skoro po celou dobu re-
kondice chladný vítr, ale slunce chvílemi ozářilo 
tak bohatou škálu jarních zelení, až oči přechá-
zely . Ani chladné počasí, ani občasný déšť však 
nebránily vycházkám a  vyjížďkám do  maleb-
ného okolí - nahoru Lesní cestou k vile Duncan 
nebo kolem Lesního domu ke krásně upraveným 
penzionům Martin a Sv . Jakub do Klauzova údo-
lí . Někteří se během rekondice pustili vzhůru 
strmou Modrokamennou na  Modré kameny, 
nebo přes janskolázeňské centrum ke kostelíku 
za Vesnu na Zlatou vyhlídku . Nejčastějším cílem 
však byla vzhledem k  počasí kolonáda . Pohyb 

Pobyt v bazénu si všichni vždy užívají



po Janských by byl ovšem mnohem pohodlněj-
ší, kdyby neznepříjemňoval chůzi a jízdu na vo-
zíku po  janskolázeňském centru špatný stav 
vozovky a chodníků . Záplaty a výmoly na silnici 
a na chodnících hrozí pádem a vozík po nich ne-
příjemně drkotá a poskakuje . 

Tento stav je už letitý, a patrně i proto status 
Janských jako „světových lázní“ pomalu upadá . 
A bývaly to opravdu světové lázně . V padesátých 
letech zabírali celé 1 . patro Janského dvora polští 
pacienti . Tomu patru se pak dlouho říkalo polské 
oddělení . V šedesátých letech patřilo celé LD III 
německým pacientům z  bývalé NDR, po  nich 
v  sedmdesátých letech začali hromadně jezdit 
Italové a  Arabové . Janské byly tehdy v  každé 
roční době plné pacientů a  rekreantů . V  kolo-
nádě se hrávalo pravidelně k  tanci a  poslechu, 
na  taneční večery dával primář MUDr .  Pokorný 
pacientům propustky do 23 hodin . Pořádaly se 
estrády, koncerty, divadelní představení . Každá 
rekreační chata, jak se říkalo penzionům, bývala 
plně obsazená . Dnes je tu mimo sezónu polo-
prázdno . Během naší rekondice Janské oživovaly 
jen školní výpravy - probíhaly právě maturitní 
zkoušky . Nabídka filmů v  místním kině neláka-
la a v kolonádě kromě Polio Music hrála v době 
naší rekondice jen televize . Ta v Sola Fide často 
nefungovala, což spolu s prášícími péřovými po-

krývkami bylo jediné negativum této půvabné 
budovy . 

V neděli 10 . 6 . ve Sborovém sále, manželi Cej-
narovými bleskově přeměněným z  tělocvičny 
v koncertní sál, zahrál klavírní virtuos František Jir-
ků nádherné Bachovy Goldbergovské variace . Pů-
vodně se měl koncert konat v evangelickém kos-
tele, ale to odpoledne se hustě rozpršelo a koncert 
se přesunul „pod domovskou střechu“ Sola Fide .

V chladném počasí si tělo žádá horké do ža-
ludku, proto bych chtěla vzdát chválu kuchařům 
za báječně chutné teplé obědy a večeře . Každé 
jídlo bylo kulinářský zážitek .

Během rekondice jsme potkali paní primář-
ku MUDr .  Petkovou . Spěchala na  kurs anglič-
tiny do  Obchodní akademie, je stále aktivní 
a  „svoje“ pacienty si pamatuje . Na ni a primáře 
MUDr .  Františka Pokorného budou obrnáři-pa-
mětníci vždy s  vděčností vzpomínat . V  jednom 
z  domů na  kopci u  Duncanu stále žije sestra 
Eliška Typltová . Letos oslavila osmdesátiny . Slou-
žila dlouhá léta na LD II a III a pacienti ji pro její 
dobrotu a laskavost milovali . I ona patří k milým 
ohlédnutím za dobou obrnářského mládí .

Z  rekondice AP v  Sola Fide jsme si tak kro-
mě zotavených končetin odvezli pěkné zážitky 
a vzpomínky . 

Eva A. Schmidtová

Střípky z Janek
Když už při zařizování letošní rekondice v Jan-

ských Lázních začínalo být jasné, že s bazénem 
v  Obchodní akademii nemůžeme počítat, byli 
jsme smutní . Vždyť pohyb ve vodě patří k nejlep-
ším pomocníkům při rozhýbávání nemocného 
těla, vodní aktivity jsou v  tomto případě přímo 
životabudičem . Jak jsme se tedy zaradovali, když 
organizátoru rekondice panu Chadimovi v tom-
to směru vyšli vstříc v hotelu Omnia! Menší, ale 
vyhovující bazén, s  vířivkou i  vodní kaskádou, 
prostě neměl chybu, i když jsme se tam střídali 
po skupinkách, a managementu hotelu tedy pa-
tří náš vřelý dík!

Mile jsme byli překvapeni i  tím, že po  dlou-
holetém volání byla v  secesním domě kousek 
od  Kolonády otevřena místní lázeňská lékárna 
s  příjemnou obsluhou i  dostačujícím sortimen-
tem . Už není nutno pro každou maličkost jezdit 
do lékárny v pět kilometrů daleké Svobodě!
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Dlouho očekávaná janskolázeňská lékárna
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Všechno však na pochvalu není:
V  prospektu vemlouvajícímu se do  přízně 

budoucích klientů Janských Lázní mě zaujalo, že 
místní kino kromě velkého výběru filmů slouží 
i divadelním představením, protože mám zkuše-
nost jinou . Z nabízeného repertoáru kina málo-
kdy vyberu něco poutavého, na zajímavý snímek 
zde narazíte opravdu velmi vzácně . A  divadlo? 
Prý sem jedno zajíždí pouze v  lednu . Nechápu, 
proč . Zájezdových scén je dost, a že by neměly 
zájem obohatit kulturu v  tak dobrých lázních, 
jaké ty Janské jsou? Možná by to chtělo vyvinout 
jen více úsilí k jejich získání…

V neposlední řadě nejen mne trápí, že osudy 
lázeňství čím dál víc ovlivňuje činnost zdravot-
ních pojišťoven – a nikdo neví, k čemu to povede . 
Není to pomalý počátek konce našeho lázeňství, 
které vždy mělo ve světě dobrý zvuk? Zkracují se 

doby lázeňské léčby, byla vyškrtnuta řada indi-
kací, na které mohl člověk lázně získat . Ale bude 
dost převážně platících klientů, s čímž koncepce 
pojišťoven a ministra zdravotnictví zřejmě počí-
tá, nepřijdou o práci stovky zkušených rehabili-
tačních pracovníků s dlouholetou praxí? A třeba 
v  místě, kde jiné možnosti zaměstnání nejsou? 
A  tak se skoro nedivím, že se ani naše „Janky“ 
nerozvíjejí podle představ těch, kteří jejich dob-
rodiní využívají . Například ještě před pár lety vel-
mi oblíbený společenský sál Domov, jedno mís-
to z toho mála, co zde měli pacienti k dispozici 
pro společenské vyžití s hudbou a tancem, dnes 
chátrá a chátrá . Stejně tak se nechávají zubu času 
i  prostory pro bývalých obchůdcích na  rampě 
u Arniky . Ku prospěchu dosud vyhlášených lázní 
to ale není .

(mia)

Rekondice – září 2012
Co je to rekondice… náhled do  slovníku 

cizích slov nám prozradí, že slovo rekondice 
znamená obnovu, opravu, opětovné uvedení 
do pořádku… Co znamená rekondice pro posti-
žené? Nabytí energie, společné setkání, povzbu-
zení se navzájem . A  tak to je správné . Letošní 
rekondice na Sola Fide v Janských Lázních tento 
význam slova vrchovatě naplnila .

Penzion Sola Fide je místo příjemné, s ochot-
nými lidičkami a celé vyhovující potřebám posti-
žených . A kuchyně přímo přepychová, člověk si 
připadá jak na výkrmně . Výborně uvařená chut-
ná jídla a všeho dost . 

Lidé se taky sešli příjemní, takže si všichni vy-
hověli . A jak vypadal takový den rekondice?

Většina si ráno přivstala, aby se mohla zúčast-
nit rekondičního tělocviku vedeného zkušenou 

rehabilitační sestrou . Po první půlhodině s ní člo-
věk zjišťoval, kde všude má taky svaly a jak moc 
jsou zlenivělé . Ale šlo to, ztuha, ale šlo a většina 
z  nás vydržela po  celý týden . Další příjemnou 
věcí byly masáže, to ty ztuhlé svaly taky potře-
bovaly, človíček se krásně uvolnil . No a bazén byl 
už jen třešnička na dortu . Ti, kteří mohli, chodili 

…a ještě si protáhneme zlenivělé svaly  

V Sola Fide je jídlo jako od maminky
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každý den nejen do rehabilitačního bazénu láz-
ní, ale i do hotelu Omnia . Škoda, že tento bazén 
je přístupný jen pohyblivějším . 

No a  zbytek volného času byl věnován pro-
cházkám jak si kdo troufl, třeba na  Zlatou Vy-
hlídku, Hofmanovu boudu, ale třeba i na Černou 
horu a  nebo jen k  Lesnímu domu na  minigolf . 
A taky pokecání s přáteli na kolonádě a u kafička 

či něčeho mlsnějšího . A protože byla sezóna bo-
růvek, tak i borůvkové mámení… poháry, koláče 
a někteří zvládli i borůvkové knedlíky .

Týden utekl jako voda a  rozhodně to nebyl 
týden ztracený . Měl hodně co dát a bylo to pří-
jemné . Snad jen ještě díky všem, kdo se o tento 
příjemný týden zasloužili .

Jana Beránková

Čítanka o jídle aneb jak se tenkrát jídávalo
To je název knížky, kterou vydala pravidelná 

účastnice janskolázeňských rekondicí a  věrná do-
pisovatelka našeho Zpravodaje, Eva A. Schmidto-
vá. Doposud jsme ji znali jako autorku půvabných 
básní a  kreseb. Tentokrát zamířila do  zcela jiného 
odvětví. O svojí knížce mimo jiné sama napsala:

Tato čítanka představuje soubor vybraných 
literárních textů pocházejících z  různých dob 
a prostředí . Knížka obsahuje citace z nejstarších 
dochovaných písemných pramenů podávajících 
dobová svědectví, kterak se několik tisíc let před 
naším letopočtem ve světě vařilo a jedlo, jak je 
zaznamenávají např . biblické knihy Mojžíšovy 
nebo Homérova Odyssea, a pokračuje úryvky ze 
středověkých a novověkých literárních památek 
až do 2 . poloviny dvacátého století . Každý text 
je doplněn původním kuchařským receptem, 
který se k pokrmu zmiňovanému v textu přímo 
vztahuje . 

Texty jsou řazeny do  oddílů podle jednotli-
vých druhů pokrmů . Tvoří je autentické záznamy 
psané formou dopisů, deníků, autobiografií, ces-
topisů, osobních vzpomínek apod ., dále vybra-
né texty z  beletristické literatury, v  neposlední 

řadě pak úryvky z lidových písní a balad . 
Knížka obsahuje 207 receptů z  přelomu 19 . 

a 20 . století až po šedesátá léta minulého století . 
Všechny byly vybrány se zřetelem k rychlé a jed-
noduché úpravě a k dostupným ingrediencím .

Texty pocházejí z let blahobytu i nedostatku, 
jak se projevovaly a odrážely v jídelníčku různých 
krajů, zemí, národů a světadílů . Vyplývá z nich, 
v  jaké skromnosti a naopak v jakém blahobytu 
dřívější generace žily, jak nuzná i  bohatá byla 
jejich strava, ale také v jak krutých podmínkách 
hladovění dokáže člověk žít a přežít . Doplňující 
recepty k textům zase ukazují, jak naše babičky, 
prababičky a praprababičky hospodařily, kterak 
vařily a z jakých jídel se skládal tehdejší jídelní-
ček . Těmito jednoduchými a chutnými recepty 
se může inspirovat i člověk třetího tisíciletí .

Čítanka o  jídle… má 208 stran a  její cena je 
150 Kč . Osobní odběr je možný ve  vydavatel-
ství Knihař, Modletická 1/1390, 149  00 Praha 
4-Chodov, e-mail pavel .kana@gmail .com, mobil 
605 565 079, nebo lze publikaci na uvedené ad-
rese objednat na dobírku .

Eva A. Schmidtová

Jak jsme jeli do Ostravy  
V  Brně se letos Rehaprotex nekonal a  tak 

se Ostraváci rozhodli, že místo něj uspořádají 
na výstavišti Černá louka něco podobného, pod 
názvem Život bez barier . Tak jsme se tam jeli po-
dívat…

O  přepravu vlakem jsme požádali správně 
s  předstihem, ale ještě pár dní před stanove-
ným termínem jsme nevěděli, zda pojedeme 
nebo ne, protože nám došel mail ve  znění, že 
je v  požadovaném spoji problém s  připojením 
vozu pro přepravu vozíčkáře a zda nám nebude 
vadit, že cestu dlouhou 2,5 hodiny absolvujeme 
v hytláku . Nu což, tak jsme jim to odkývali, hlav-
ně že pojedeme .

A tak jsme se v sobotu v polovině října vydali 
na nádraží . Nahlásili jsme se v zavazadlové a že 
si ještě odskočíme . Než jsme se vrátili, už byl 
vlak přistaven ve stanici a na nástupišti nachys-
taná plošina k nakládání, samozřejmě u hytláku .  
Tak nás naložili klasicky jako balík do zavazadlo-
vého vozu . 

Doprovodu nenabídli ani židli, ale naštěstí jsme 
byli na takovou eventualitu připraveni a vezli jsme 
si vlastní skládací stoličku . Potud se nám zdál prů-
běh normální a běžný… Divit jsme se začali, až do-
šel vlakvedoucí cvikat lístky a hrozně se divil, proč 
nejsme naloženi v kupé pro vozíčkáře… A stejně 
se pak divili v Přerově, kde přistupovali naši přáte-
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lé na vozíku… Dali je tedy taky k nám do hytláku 
a do Ostravy jsme dojeli společně . 

V  Ostravě nás vyložili, převedli přes koleje 
a vydali jsme se na tramvajovou zastávku, aby-
chom se dostali na výstaviště, a opět se vloudila 
chybička . Na  chodník k  zastávce nevede žádný 
nájezd, pouze – jak zjistil kolega na  vozíčku - 
v rohu u budovy k chodníku prskl někdo kyda-
nec betonu, takže se na vlastní nebezpečí a s tro-
chou štěstí dal použít k nájezdu .

Dalším překvapením byla sama tramvaj – 
zdejší tramvaje nemají elektricky vysouvací plo-
šinu, ale manuální vyklápěcí… No dobře, na to 
jsme taky z brněnských trolejbusů zvyklí, ale co 
nás překvapilo, že si řidička při výstupu z kabiny 
vzala všechny své věci v batohu na zádech s se-
bou a  při odchodu pečlivě zamkla oba zámky 
do  kabiny… Navíc jsme se taky dozvěděli, že 
řidička vlastně ani neví, které stanice jsou bez-
bariérové, kde můžeme bezbariérově vystoupit . 
Jak se potom dostat na výstaviště, nám museli 
poradit ochotní spolucestující . No nic, na  za-
stávku jsme bezproblémově dojeli a řidička nás 
opět za  stejných „bezpečnostních“ opatření 
z tramvaje vysadila – asi nebude v Ostravě dva-
krát bezpečno…

Na  výstaviště jsme dorazili bez nějakých 
komplikací a byli velice mile překvapeni kvalitou 
i rozsahem výstavy . Je pravda, že pomůcek pro 
handicapované tam zase tak moc nebylo, ale 
doprovodný program a stánky chráněných dílen 
byly na vysoké úrovni, moc se nám to líbilo . A se-
tkali jsme se i s přáteli, byl to příjemný den .

Další zážitky nás potkaly opět až na zpáteční 
cestě . Na nádraží jsme se dostali dobře, ale ná-
draží příliš vybavené pro vozíčkáře není – WC pro 
vozíčkáře je například v patře bez možnosti bez-
bariérového přístupu… Převádění přes koleje 
na nástupiště je taky velmi neelegantní, nemlu-
vě o ochotě personálu, který nám řekl, ať si hez-
ky čekáme v hale, kde si není pro doprovod ani 
kde sednout, nic zajímavého ke koukání, prostě 
špína a  šeď, protože kvůli nám přece nebudou 
chodit sem a tam, když už nás musí naložit . . .

Na  nástupišti začalo opět dohadování, zda 
nás mají naložit do hytláku, nebo bude přistaven 
vůz pro vozíčkáře . Podle našeho názoru měla jet 
zpět stejná souprava jako ráno a tudíž tam ten-
to vůz měl být zařazen, ale tranzitní četa trvala 
na svém, že jí nebylo nic nahlášeno, tak že nás 

naloží opět do  hytláku… Trvali jsme na  svém, 
tudíž si to paní musela doběhnout ověřit (tak-
že stejně musela jít dvakrát) a měli jsme pravdu . 
Zpět jsme tedy jeli pohodlně – až do  Přerova, 
kde jsme se dozvěděli, že tam máme vystoupit, 
protože tranzit vykládku máme nahlášený jen 
do Přerova a vlaková četa má nahlášeno jenom 
jednoho vozíčkáře, a  to do  této stanice . Tomu 
jsme se bránili, že zde má vystupovat pouze náš 
kamarád s doprovodem a my že jedeme dál až 
do Brna . Nechali nás tedy ve vlaku . Cesta rychle 
uběhla a další problém čekal opět v Brně . Vlak 
byl dlouhý a náš vagón zastavil právě u nádraž-
ní budky, takže o  nějakém bezpečném použití 
plošiny se nedalo ani mluvit . Museli jsme už po-
druhé čekat, až vystoupí všichni cestující a pak 
posunovači s vlakovou četou posunou celý vlak, 
abychom mohli vystoupit . A tak – sláva nazdar 
výletu?

Jana Beránková

Účastník cesty do  Ostravy Franta Fux svoje 
postřehy sepsal šéfredaktorovi ostravského ča-
sopisu VOZKA Ing .  Petru Dzidovi . Ten následně 
odeslal následující e-mail na  Dopravní podnik 
Ostrava, KODIS a Odbor dopravy MMO .
Předmět: Bariéry na  hl. nádraží a  v  městské do-
pravě Ostrava

Dobrý den,
zasílám Vám postřehy brněnského aktivisty –  

vozíčkáře – pana Fuxe, který minulý víkend přijel 
na výstavu Život bez bariér Ostrava.

Jedna z negativních připomínek se týká i vla-
kového nádraží Ostrava – hl. nádraží, na  které 
přijel, a ze kterého je to na výstaviště Černá lou-
ka, kde se výstava konala, nejblíže. (Nádraží Os-
trava-Svinov je bezbariérové, ale v současnosti je 
problematické se z  něj dostat na  tramvaj mířící 
do centra Ostravy…).

Další připomínka se týká dopravy v  Ostravě 
(v  tomto případě zejména na  trase Hl. nádraží – 
Výstaviště Černá louka).

Jedná se o  negativa, která již delší dobu při-
pomínkují i  jiní návštěvníci Ostravy – vozíčkáři –  
a samotní Ostravané – vozíčkáři, a která paradox-
ně kontrastovala s názvem výstavy.

Zaslouží si řešit.
Poznámka redakce: Doufáme, že se dočkáme 
nejenom odpovědí, ale i  odstranění negativ 
bezbariérové dopravy v Ostravě . 
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Za sluncem přes Balkán 
Byla již půlka letošního září, když jsem se ces-

tou autem do Řecka zastavil na několik dnů v slo-
vanské Makedonii, v  bývalé svazové republice 
jugoslávské federace . Byl jsem zvědav, k  jakým 
změnám tam došlo od  mé poslední návštěvy 
v r . 1968, těsně po vojenském napadení Česko-
slovenska, když jsem tam s manželkou jel ještě 
Velorexem . Vzpomněl jsem si na skutečnost, že 
ze socialistických zemí pouze Titova Jugoslávie 
a  Rumunsko otevřeně před celým světem od-
soudily tento čin okupantů . 

Za tu dobu se celá země změnila . Stará histo-
rická jádra měst zůstala, pořád připomínají dobu 
Osmanské říše, dlouhou nadvládu Turků . Domi-
nantními historickými místy jsou četné mešity, 
staré bazary i turecké lázně . Ale např . v době mé 
první návštěvy bylo v hlavním městě Skopji hod-
ně ruin - pozůstatku po značně ničivém zemětře-
sení z roku 1963 . Hodně velkých budov v centru 
města bylo zničeno, pouze hodiny na  věži bý-
valé nádražní budovy zůstaly nedotčené a stále 
ukazují čas katastrofy . Starý kamenný most přes 
řeku Vardar, mešita Mustafa Paši, starý bazar 
a  uličky starých řemeslníků přečkaly mohutné 
zemětřesení bez většího poškození . V  průběhu 
50 let vyrostla nová Skopje s moderním centrem 
i  komunikacemi, s  pěšími zónami, nad kterými 
se zvedají zbytky staré pevnosti . Nad městem se 
na  blízké hoře týčí 66 m vysoký monumentální 
kříž, největší na světě . Město je rodištěm Albán-
ky Matky Terezy, Skopje byla v té době součástí 
Albánie v rámci Osmanské říše . 

Ze Skopje jsem zamířil podél albánských hra-
níc přes město Tetovo s  převahou albánského 
obyvatelstva k 300 m hlubokému, velmi čistému 
a největšímu balkánskému jezeru Ohrid, u které-
ho jsem kdysi také kempoval a  chytal želvičky . 

Jedna z  nich se Velorexem dostala až do  Čech . 
Protější břeh jezera patří Albánii . Ve stejnojmen-
ném městě Ohrid u  jezera se vedle mešit vy-
skytují pravoslavné kostely a  v  okolí významné 
kláštery . Jezero i  město jsou nejvýznamnějšími 
turistickými centry Makedonie s  rozvinutou sítí 
hotelů i  penzionů . Přes vysoké hory národního 
parku Galičica, oddělující Ohridské a Prespanské 
jezero, jsem se úzkou klikatou horskou silnicí 
dostal do  zajímavého města Bitola se zachova-
lým osmanským starým městem, z  něhož je již 
jenom kousek k řeckým hranicím .  

Všechna makedonská města jsou zajímavá, 
jelikož se v  nich mísí kultury různých národů . 
Zájem Makedonie o  vstup do  EU je velký, ale 
také problematický . Řecko – člen EU je totiž proti 
užívání názvu Republika Makedonia, jelikož celá 
oblast dnešního severního Řecka, osídlená řec-
kými Makedonci, užívá rovněž název Makedonia . 
Vojevůdce Alexandra Makedonského považuji 
obě země za  svého národního hrdinu . Dnešní 
makedonština je nejvíce podobná bulharštině . 
Lidé jsou zejména k  Čechům i  Slovákům velice 
vstřícní . Zastavil jsem v  horách a  zapnul vý-
stražná světla, abych se mohl podívat do mapy 
na  další cestu . Navigace přes mobil  tam moc 
nefungovala . Okamžitě se za mnou zastavil jistý 
makedonský řidič, aby se mne zeptal, zdali něco 
nepotřebuji . To se u nás nestává .

Většina lidí s  dojetím vzpomíná na  svého 
„predsednika“ Josifa Tita, za  jehož vlády byla bý-
valá Jugoslávie významným politickým hráčem 
v  Evropě v  poválečném období . Jeho smrtí však 
nastala doba neklidu a posléze i rozpadu federace .

Nebylo možné znova neochutnat někte-
ré místní speciality, z  nichž některé  lze nalézt 
po  celém Balkáně . Jsou to čevapčiče, ražniči 

Monastýr Velký Meteor Autor před Meteorou
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(šašlik), džuveč (pečené hovězí a  beraní maso 
s rýží a zeleninou), sarma (zelné listy plněné ma-
sem) a  pljeskavica (pikantní placka z  mletého 
masa), dále levné a  oblíbené tavče gravče (za-
pékané fazole) . Husté polévky (čorby) a  různé 
kombinace salátů s olivovým olejem jsou velkým 
lákadlem . Téměř ke všemu se jí bílý chléb a k ma-
sům ještě opečené papriky . Ceny byly srovnatel-
né s našimi . Mimo víno se hodně pije pivo, ouzo 
a rakije, hlavně z hroznů .

Na  řeckou Chalkidiki jsem jel oklikou, chtěl 
jsem již podruhé navštívit kláštery – monastýry, 
které jsou rozsety ve velkém skalním komplexu 
Meteora . Přiměly mě k tomu družicové meteos-
nímky v mobilu, ukazující oblačnost nad koneč-
ným cílem mé cesty – teplým mořem na Chalki-
diki, které se měly dle předpovědí během dvou 
dnů rozpustit . 

Na  vysokých skalách bylo pravoslavnými 
mnichy od  14 . století postupně postaveno 24 
byzantských pravoslavných klášterů . Některé 
z nich jsou na vrcholcích nepřístupných skal, jako 
orlí hnízda . Stavební materiál se vynášel na  zá-
dech pomocí košů a kladky – na lanech . Schody, 
žebříky a můstky do klášterů vznikly až mnohem 

později, ve  20 . století kvůli turistům . Zásoby se 
však dodnes nahoru dopravuji tradičním způso-
bem – vytahují je lany v  sítích . Vnitřek klášterů 
byl vyzdoben vzácnými ikonami i  nábytkem . 
Úpadek klášterů se datuje od 18 . století, kdy se 
hodně mnichů přestěhovalo do mnišské repub-
liky Athos . V současné době je obydleno jen šest 
z  nich, jsou přístupné veřejnosti, ostatní jsou 
opuštěné nebo rozpadlé . Kláštery však neobýva-
jí pouze mniši, o dva kláštery se starají jeptišky . 
V dobách turecké nadvlády byly ortodoxní křes-
ťanské kláštery oporou zachování řecké národní 
kultury i  starých tradic . Dnes se tam mniši za-
bývají zejména řemeslnými pracemi, kreslením 
ikon na  prodej, restaurátorstvím a  zahradniče-
ním . Vstupné od četných turistů vytváří rovněž 
nezanedbatelný zdroj příjmů, je to však na úkor 
klidu a soukromí, které mniši k svým meditacím 
potřebují . Monastýry v Meteoře zanechají v člo-
věku nezapomenutelný dojem a  připomenou, 
že velkou motivací a sílou vůle lze překonat i ta-
kové zdánlivě nepřekonatelné překážky, jaké 
se naskytly při realizaci těchto podivuhodných 
staveb . 

Gabriel Bielický 

Athos – země ženám zapovězena 
S řeckými kláštery Meteora jsem se rozloučil 

poté, co jsem přes internet zjistil, že se mraky 
nad Chalkidiki vytratily a vyrazil jsem po skvělé 
nové dálnici hornatou krajinou Thesálie k jejímu 
hlavnímu městu – Thesaloniki (Soluň) a pak ještě 
150 km na jih, do předem vyhlédnutého kempu 
na tomto poloostrově . 

Chalkidiki je poloostrov připomínající dlaň se 
třemi rozevřenými prsty v Egejském moři, známý 
také pod metaforickým označením „Poseido-
nův trojzubec“ . Dle řeckých bájí jej rozzlobený 
Poseidon hodil po  obrech – Gigantech, žijících 
v  těchto místech a  tak vznikl tento poloostrov . 
Nejzápadnější „hrot“ trojzubce – Kassandra je 
místem rušných letovisek, nabízí zábavu nejen 
cizincům, ale i  obyvatelům nedalekého velko-
města Thessaloniki . Král Kassander, žijící kolem 
roku 300 před naším letopočtem pojmenoval 
toto město dle své manželky Thessaloniki, sestry 
Alexandra Velkého – Makedonského . Mně více 
vyhovoval střední z „prstů“ poloostrova - Sitho-
nia, který je celý hornatý, nabízí divokou, často 
až exotickou přírodu, má přes 70 přístupných, 

zejména písečných pláží, které jsou mimo měst 
i  v  letní sezoně většinou poloprázdné . Většina 
písečných pláží je v  útulných zálivech s  malým 
vlnobitím, se vstupem do  moře bez kamenů 
a tak vyhoví i těm méně mobilním rekreantům . 
Strávil jsem tam čtvrtý zářijový týden za  zcela 
bezoblačného počasí, s  teplotami vzduchu od-
povídajícímu našemu létu . Teplota moře se po-
hybovala kolem 26 stupňů . Barva porostů, mimo 
trávy, byla stále ještě čerstvě zelená . Nacházíme 
zde pinie, borovice, velké duby, jalovce, topoly, 
olivy, bambus i agáve . Silnice občas lemují keře 
oleandrů s květy ve třech barvách . Občas je vidět 
eukalyptus a granátovník . Jen fíkovníků je méně 
a  jejich plody jsou očesávány průběžně, takže 
nebylo čím uspokojit chuťové kalíšky . Ve  strá-
ních jsou všude vidět početná včelstva, což na-
šinci připomene nyní časté krádeže celých včel-
stev v  naší krajině . Podél silnic jsou často vidět 
malé kamenné kostelíčky, které se dají koupit 
běžně ve stavebninách . V některých kempech je 
možné si pronajat chatku nebo obytný karavan 
za  přijatelnou cenu . Kempy mají vesměs dobré 
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sociální zázemí, čisté toalety a  sprchy s  teplou 
vodou . Větší kempy v  tomto ohledu pamatují 
i na zdravotně postižené . 

Po večerech jsem si ve městech všímal míst-
ních zvyklostí . Mladí Řekové chodí zpravidla 
pečlivě upraveni a  ostříháni . Občas jsou vidět 
i  rifle, ale zdaleka ne v  takové míře, jako u  nás, 
kde se již staly téměř uniformou . Co se týče obu-
tí, stále kralují klasické boty, obuv typu botasek, 
adidasek atd . je zde výjimkou . Mladé Řekyně 
nosí již většinou kalhoty, ale v  oblečení dávají 
přednost tmavým barvám, často černé . Řekové 
obecně jsou mnohem hlučnější než my, dlou-
ho do  noci vysedávají venku,  hodují, klábosí 
a  pozorují turistický ruch . Sledování televize si 
nechávají patrně na zimu . Z taveren je často sly-
šet typická řecká muzika, cizí písničky se v Řecku 
moc nenosí . Stejné je to i v rozhlasovém vysílání . 
Při použití kterékoliv toalety našince překvapí, 
že použitý papír se dává do  košů vedle toalet-
ní mísy, nesmí se házet do ní, jelikož odpadová 
potrubí jsou příliš tenká a  toaletní papíry by je 
ucpaly . Záporné důsledky řecké hospodářské 
krize nejsou běžnému turistovi na první pohled 
patrné . Ceny potravin v  obchodech (kromě 
mléčných výrobků) a rovněž ceny jídel ve stravo-
vacích zařízeních jsou většinou nižší než ve vy-
spělých západních zemích, ale vyšší než u  nás, 
všeho je dostatek, ceny benzínu však skokově 

narostly, blíží se ke dvěma euro za litr . Turistů prý 
ubylo, taverny se v nabídce vzájemně předhání 
a  často svým hostům za  objednávku poděkují 
pozorností, která jde na účet podniku – anýzo-
vou pálenkou ouzo, nebo sladkým dezertem . 
Během pár let byly postaveny stovky kilometrů 
velice kvalitních dálnic ve velice náročném hor-
ském prostředí, s mnoha desítkami tunelů a pře-
mostění s pomocí dotací EU, spojují např . přísta-
vy západního pobřeží s východními . Avšak ruch 
na těchto silnicích je minimální, téměř žádné ka-
miony jsem nezaznamenal . Přitom zadluženost 
z těchto staveb je veliká . Jsou vidět rozestavěné 
budovy, na kterých se nepracuje - peníze došly .

Z  řecké kuchyně bychom rozhodně měli 
ochutnat jejich speciality . Pravý řecký gyros je 
zřetelně větší a s bohatší přílohou, než ten český . 
Jogurt je hodně kvalitní, stejně tak i jiné mléčné 
výrobky . Součástí řeckého zeleninového salátu 
je ovčí sýr feta . Z moučníků je známá baklava – 
malé, hodně sladké zákusky plněné směsí oře-
chů topících se v medu .

Z letovisek na Chalkidiki se pořádají celoden-
ní výlety do Soluně a ke klášternímu komplexu 
Meteora . Mezi nejatraktivnější však patří výlet 
lodí kolem třetího výběžku tohoto poloostrova 
jménem  Athos . Na tomto hornatém třetím vý-
běžku sídlí autonomní mnišský stát  Agion Oros  
(Svatá Hora), politicky spadající pod svrchova-

Plavba kolem Athosu
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nost Řecka, církevně však pod konstantinopol-
ského patriarchu . Na Athosu žije druhá největší 
komunita mnichů na světě, ihned po Tibetu . Dle 
jedné z legend horu Athos navštívila Panna Ma-
ria, prohlásila ji za svatou a zakázala na ni přístup 
ženám, dětem i mužům do 18 let a ze zvířecího 
světa sem nesmí veškeré samice, mimo koček 
a  slepic . Tento zákaz se úzkostlivě dodržuje 
přes tisíc let . Vstup na Athos je však i pro muže 
problematický, je pouze na  povolení, které se 
vyřizuje přes konzulát v  Soluni několik měsíců 
předem . Já jsem se musel spokojit plavbou ko-
lem tohoto poloostrova a tak se alespoň z dálky 
seznámit s  některými kláštery, rozmístěnými 
jak na  pobřeží, tak i  ve  vyšších polohách hory . 
Mnišský stát je pojmenovaný podle dominanty 
poloostrova – nejvyšší hory Athos, vysoké přes  
2 tisíce m . Na území státu je 20 klášterů, množství 
pousteven a  několik malých osad . První klášter 
(monastýr) byl založen již v 10 .století . Celý kom-

plex monastýrů je považován za nejvýznamněj-
ší světové centrum pravoslavných mnichů . Dnes 
jich tam žije na dva tisíce, mnozí mají univerzitní 
vzdělání, zabývají se restaurováním a  katalo-
gizací starých tisků, ikon a  dalších uměleckých 
předmětů nesmírné ceny pod záštitou UNESCO 
i Evropské unie . Opati jednotlivých klášterů tvoří 
tzv . Svaté shromáždění, které je zákonodárným 
shromážděním státu Svatá Hora . Přísné vlastní 
zákony a pořádek chrání mnichy před škodlivý-
mi civilizačními vlivy, v zájmu ochrany tradičních 
hodnot . Přesto jsem zahlédl v ruce jistého mni-
cha mobilní telefon - pokrok si svoji cestu nalez-
ne všude . 

Návštěva Athosu – i  když z  povzdáli – byla 
tečkou za mým letošním cestováním . Získal jsem 
přitom cennou zkušenost, že za teplým proslu-
něným mořem se ani koncem září nemusí nutně 
lítat do zámoří .

Gabriel Bielický 

V Klimkovicích to žije
K lázeňskému pobytu kromě léčebných pro-

cedur nepochybně patří také relaxace a návště-
va kulturně-společenských akcí . Pokud ovšem 
nějaké jsou . V  klimkovických lázních si pacienti 
v  tomto směru stěžovat nemohou, výběr je 
opravdu bohatý a  rozmanitý . Tady je malá, ur-
čitě ne úplná, ukázka kulturního dění v období 
od třetí dekády září do konce října .  

Koncem září probíhala v  lázeňské koloná-
dě vernisáž obrazů Rostislava Zárybnického, 
významného libereckého malíře – figuralisty . 
Byla to vernisáž se vším všudy – s vystoupením 
ostravské operní pěvkyně, příspěvkem na téma 
mistrovy tvorby, rozhovorem s autorem obrazů, 
který byl osobně přítomen, nechybělo ani šam-
paňské a  jiné občerstvení . Na  závěr proběhla 
dražba, a  i když ceny vystavených děl byly pře-
vážně pětimístné, několik se jich prodalo .  

Moc hezkým zážitkem byl Festival nejmenších 
houslistů, na kterém se předvedly dětské soubory 
z okolních škol . Hvězdou této akce byla bezesporu 
čtyřletá holčička, která se svými malými houslička-
mi statečně držela krok se staršími kamarády .  

V  jednu z  říjnových sobot se lázeňská ko-
lonáda proměnila v  Minijarmark babiččiných 
řemesel, kde byly k  vidění práce zručné perní-
kářky, panenky v háčkovaných šatech, zasazené 
do různých historických období, tvorba keramic-

ké mozaiky, v programu byla i soutěž o nejlepší 
domácí štrúdl . Odpoledne pak vystoupil dětský 
cimbálový soubor a  vokální skupina Pohoda 
s  oblíbenými hity J . Ježka, V . Voskovce a  J . We-
richa . Prostory krásné lázeňské kolonády jsou 
často využívány k  pořádání koncertů různých 
amatérských souborů – dětských i dospělých .  

Ke  kulturním akcím jsou pacienti zváni 
i do společenského sálu – v říjnu zde mimo jiné 
vystupoval divadelní soubor z Ostravy – Poruby 
a  taky se tam konalo setkání se spisovatelem 
Arnoštem Vašíčkem, který představil nejzajíma-
vější objevy ze svých cest za  nevysvětlitelnými 

Festival nejmenších houslistů
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archeologickými nálezy, podivnými úkazy a pa-
ranormalními jevy .  

Kromě těchto sporadických akcí jsou pořádány 
různé výlety, například do  ostravské ZOO nebo 
do  hornického muzea Landek v  Petřkovicích, tři-
krát týdně bývají taneční večery, v pondělky setká-
ní s harmonikou či klavírem, a každé druhé úterý 
se promítají filmy . V Klimkovicích to prostě žije!   

A nakonec – bomba! 
Už v době uzávěrky jsme se dozvěděli, že 

27 . listopadu přijel do klimkovických lázní Ka-
rel Gott! Na kolonádě se konala výstava jeho 
obrazů, sám mistr rozdával úsměvy i podpisy, 
podávalo se šampaňské a chlebíčky . Kdo chtěl, 
mohl si obraz koupit . Akci bylo přítomno téměř 
tři sta lidí .

(mad)

Chybí mu už jen 2. místo
Pepa Malý, člen výboru AP je mariášnikem 

plným coulem . Tvořil nerozlučnou dvojku s  již 
zesnulým druhým Pepou – Zikou . Říkalo se jim 
Pepa Malý a  Pepíček Zika . Dlouholetí obranáři 
a výborní hráči karet . 

Pepa Malý mimo jiné dosáhl velkých úspě-
chů na  Mistrovství republiky hráčů mariáše 
ve čtyřech tzv . křížový mariáš . V poslední době 
se umísťoval na 4 ., 3 . a 1 . místě . Letos bude opět 
účastníkem Mistrovství republiky a jeho cílem je 
být 2 . – tak by měl všechna umístnění, aby mu 
ani jedno nechybělo .

Přeji mu mnoho zdraví a až dosáhne 2 . místo, 
aby v dalším ročníku byl opět první . 

Na okraj poznámka . V Janských Lázních jsme 
my obrnáři využili každé volné chvilky po  pro-
cedurách, abychom si mariáš ve čtyřech zahráli . 
Také se hrávalo v kolonádě i u pěti stolů . Je smut-

né, že v  posledních dvou letech se žádní hráči 
nehlásí . Berte to přátelé jako výzvu!

Jindřich Beneš

Moje poznámka: Bodejď by se hlásili další hráči 
mariáše! . Všichni mě znají, jako náruživou kartář-
ku – hraji žolíky nebo kanastu . V Maďarsku jsem 
hrávala hru 66, která je v podstatě mariášem . Mi-
nule jsem se šla na naše mariášnické mistry podí-
vat, jak hrají . Říkám si, poučím se v taktice, zjistím, 
jestli se můžu k nim přidat – jestli by mně vůbec 
vzali . No ale rozhodující bylo, že se nebylo čemu 
přiučit! Karty se zamíchali, rozdalo se, každý si 
prohlédnul list, zahlásil pozici a  shodil karty –  
to byla celá hra . Žádné hraní až do poslední kar-
ty . Pochopila jsem, že mistři hrají jen z hlášek, ne 
pro zábavu .

(mm)

Pepa Malý vs. Pepíček Zika
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Bio-Mat – efektivní zdroj regenerace a rehabilitace
Bio-Mat je zdravotní pomůckou schválenou 

k  užívání mj . americkým úřadem FDA . Svým 
účinkem pomáhá zastavit a  zvrátit degenera-
tivní cykly onemocnění a urychluje proces re-
generace buněk .

Nová technologie Bio-Mat kombinuje 
příznivé účinky tří přírodních zdrojů:
 • dlouhovlnného infračerveného záření o  vl-

nové délce 8 až 12 mikronů,
 • elektricky nabitých aniontů,
 • krystalů přírodního ametystu pro jejich uklid-

ňující účinek a  schopnost zesilovat frekvenci 
infračerveného záření až nad 30 mHz .

Účinek iontů
Princip, na  němž je působení technologie 

Bio-Mat založeno, vychází z  funkce iontových 
kanálů v živých buňkách . Za objevy v objasně-
ní jejich mechanismu fungování získali Erwin 
Neher a Bert Sakmann v r . 1991 Nobelovu cenu 
za fyziologii a medicínu . Technologii využívají-
cí funkce iontových kanálů v živých buňkách si 
nechal patentovat americký Národní úřad pro 
letectví a  vesmír NASA jako prevenci atrofie 
orgánů a  svalů astronautů pobývajících dlou-
hodobě ve  stavu beztíže . Ionty generované 
Bio-Mat přispívají ke  zlepšení metabolického 
procesu uvnitř buněk a  k  jejich revitalizaci, 
což vede k  posílení imunitního systému, úle-
vě od bolesti a vylučování toxinů z organismu . 
Bio-Mat produkuje 2000 aniontů na  krychlo-
vý centimetr a funguje tak jako silný ionizátor 
s antibakteriální schopností .

Účinek IR záření
Bio-Mat generuje infračervené záření o  vl-

nové délce 8 až 12 mikronů . Tyto paprsky mají 
schopnost proniknout tkání až do  hloubky 
15 cm . Tím dochází k  vibraci, která stimuluje 
funkci mitochondrií v  buňkách . Tento proces 
zvýší produkci ATP a  následně tepla . Normál-
ní reakcí organismu na  zvýšenou teplotu je 
zvětšení průměru cév . Tato reakce pomáhá 
rozproudit krevní oběh, zlepšit metabolický 
proces v buňkách, zmírnit neuralgii a „zklidnit 
nervy“, což může následně vést ke snížení krev-
ního tlaku . Jelikož toto teplo vzniká uvnitř tkání, 
svaly, úpony, kosti a orgány jsou zvolna prohří-

vány zevnitř . Po skončení terapie dochází k po-
zvolnému chladnutí a tělo zůstává prohřáté až 
další 3 hodiny . Tímto působením lze napomoci 
k zastavení cyklů degenerativních onemocně-
ní a urychlit regeneraci buněk . Klinické zkoušky 
ukazují, že např . posttraumatické a pooperační 
hojení tak probíhá o 57 % rychleji .

Bio-Mat je možno použít také pro zlepšení 
krevního oběhu a regulaci tělesné teploty u pa-
cientů ležících na lůžku po úrazech, operacích 
či ochrnutí, nebo jako doplněk jakékoliv jiné te-
rapie . Technologie je také vhodnou důležitou 
pomůckou při hluboké detoxikaci . Schopnost 
Bio-Mat zrychlit krevní oběh bez svalové zátě-
že a tím odstranit kyselinu mléčnou ze svalové 
tkáně je vítaným doplňkem regenerace profe-
sionálních a amatérských sportovců . Příkladem 
je třeba český tenisový tým, který používal Bio-
-Mat pod dohledem terapeuta Michala Novot-
ného při přípravě a  během vítězného utkání 
v Davisově poháru s Francií v letošním roce .

Mezi uživatele Bio-Mat v ČR patří dále i bý-
valý tenisový reprezentant David Rikl, bývalý 
olympijský reprezentant v cyklistice Radim Ko-
řínek, rehabilitační oddělení FN Motol v Praze, 
sportovní ambulance MUDr . Františka Jedličky 
v Brně, chirurgická ordinace MUDr . Milana Ur-
bana v  Brandýse nad Labem, řada dalších or-
dinací především praktických lékařů a mnoho 
individuálních uživatelů všech věkových kate-
gorií počínaje dětmi staršími šesti měsíců .

Uvádíme poznatky a zkušenosti 
dvou uživatelů Bio-Matu ze Zlína
ON: Mgr . Roman Herink, postižený dětskou in-
fekční obrnou (ve věku 9 měsíců po vakcinaci) 
s nastupujícím postpoliosyndromem .
ONA: Lenka Morcinková, postižená kvadrupa-
retickou spastickou formou dětské mozkové 
obrny od  narození . Oba používají Biomat dva 
měsíce, oba velikost MINI . 
Jak často a v jakém tepelném programu Bio-
mat používáte?
ON: Takřka denně ve  všech třech tepelných 
programech .
ONA: Nepravidelně (při prochlazení, únavě, na-
pětí a bolestech hlavy) pouze do teploty 137 °F
Jaký je celkový dojem a efekt na Vaše zdraví 
a kvalitu života?



ON: Celkový dojem je pozitivní . Ve specifických 
ukazatelích došlo ke zlepšení kvality mého ži-
vota následovně: 
 • režim postupného prohřívání těla uplatňuji 

takřka denně, zejména před a  po  sportov-
ním nebo jiném zátěžovém výkonu (trénink, 
zápas)

 • režim intenzivního prohřívání těla (infrasau-
na) používám při potřebě rychlého znovuna-
bytí běžné tělesné teploty po dlouhodobém 
pobytu v  chladném prostředí . Z  důvodu 
špatné termoregulace způsobené mým pri-
márním postižením není moje tělo schopno 
samo produkovat teplo a prohřívat postiže-
né končetiny, takže podstata principu Bio-
matu naprosto efektivním způsobem tento 
problém řeší .

 • V  okamžiku používání Biomatu došlo díky 
podporovaným biochemickým procesům 
v  těle k  pozitivní změně v  režimu vyměšo-
vání . Tím dochází k  ovlivnění kvality mého 
života v  tom, že za  pomocí Biomatu mohu 
urychlovat nebo jinak časově upravovat fy-
ziologické funkce (četnost zátěže na močový 
měchýř, stolici) . 

ONA: Doposud jsem řešila bolesti hlavy užívá-
ním léků, při únavě a napětí jsem si často muse-

la lehnout na delší dobu a nebyla jsem schopna 
žádné další aktivity, při prochlazení to bývala 
otázka i několika hodin pobytu v teplém pro-
středí, než se vše upravilo . S Biomatem MINI je 
to zvládnutelné za několik desítek minut, zpra-
vidla do půl hodiny .
Je nějaký specifický aspekt Vašeho života vý-
razně zlepšen používáním Biomatu?
ON: Dalším efektem používání Biomatu byla 
eliminace medikací, které mám nasazeny z dů-
vodu hypertenze .
ONA: Ustoupily dlouhodobé bolesti hlavy .
Máte nějakou negativní zkušenost?
ON: V  prvopočátcích používání jsem nebyl 
schopen vyhodnocovat efektivitu z  důvodu 
obav, zda se podložkou nespálím (nevyužíval 
jsem plnou kapacitu výkonu) . Nemohl jsem 
podložku používat během dne na  svém me-
chanickém vozíku, neboť její rozměry to neu-
možňují – je příliš velká . 
ONA: Doposud ne .
V čem je pro Vás největší význam používání 
Biomatu?
ON: Mám po ruce nástroj k okamžitému i dlouho-
dobému ovlivňování zdravotního stavu a pomáhá 
mi s mnohem menším úsilím regenerovat . Použí-
vání Biomatu mi upravilo potřebu medikace . 
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Prezentace na výstavě Život bez bariér v Ostravě
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ONA: Máme Biomat stále při ruce, bereme ho 
i na cesty .
Doporučil byste Biomat dalším osobám se 
stejným nebo jiným tělesným postižením?
ON: Ano, doporučuji několikatýdenní vyzkou-
šení, neboť individuální reakce při totožném 
postižení nelze vyloučit a cena výrobku je příliš 
vysoká na  to, aby uživatel zjistil nevhodnost 
až po určité době s tím, že vrácení výrobku je 
například z  hygienických důvodů nemožné . 

Obecně však vnímám tento produkt jako velmi 
využitelný u  všech diagnóz, při nichž dochází 
k zhoršené termoregulaci a pasivitě svalového 
systému .
ONA: Určitě ano, ale na každého to může půso-
bit jinak . Myslím si, že je dobré využít možnosti 
individuálního vyzkoušení . Já osobně jsem se 
rozhodla velmi brzy .

David Rikl, CEO President Richway EU
www.richwayeu.com/cs

Veletrh cyklistických, turistických a sportovních potřeb     
Mezinárodní veletrh Sport life, Bike Brno 

a Caravaning Brno se konal 4 .–7 . 10 . 2012 v Brně 
na Výstavišti BVV . Už samotný vstup na veletrh 
byl dosti limitován výší vstupného, která činila 
160 Kč, rodinné vstupné 300 a „snížené vstup-
né“ pro důchodce, děti, studenty a ZTP, ZTP/P 
130 Kč, což jak jsem si všimla, odradilo dost stu-
dentů i důchodců . Přesto si myslím, že se na ve-
letrhu daly najít novinky pro seniorský a před-
seniorský věk a pro handicapované . Krátce vám 
je představím .

Přímo jen turistického a  sportovního oble-
čení a  potřeb mnoho nebylo . Každá skupina 
byla zastoupena jen několika novinkami a něco 
málo běžného sortimentu – boty, stany, lyže, 
vodácké a  horolezecké potřeby . O  něco málo 
bohatší byla výstava karavanů a  obytňáků . 
Nejvíce bylo pochopitelně vystaveno bicyklů, 
a  to jak kola turistická, tak trekingová, horská 
a silniční, tak i jednokolky, lehokola, koloběžky 
a tříkolky . Také několik druhů e-kol - elektrokol . 
Turistických klasických kol a  elektrokol kom-
paktních včetně malých mopedů bylo mnoho 
druhů a značek .   

Hitem letošního roku a roku 2013 jsou kola 
skládací – skládačky a to jak klasické, tak s pře-
hazovačkou i elektroskládačky . Mezi skládačka-
mi vévodí dnes již klasická anglická legenda –  
skládačka Brompton v mnoha verzích s váhou 
od 9,6 do 12 kg s přehazovačkou a složitelnos-
tí během 10–20 sekund do  malého balíčku 
do tašky či batohu na záda . Nejmenší a nejlehčí 
skládačka, které je už 35 let, má design a tech-
nologie současnosti na  vysoké úrovni . Dalším 
světovým lídrem ve skládačkách je Tern – mo-
dely bez přehazovačky nebo s klasickou přeha-
zovačkou či přehazovačkou v  náboji zadního 
kola – německý typ . Má váhu 10–13 kg . 

Současný trend je mohutná renesance sklá-
daček s co největší mobilitou, co nejnižší váhou 
a co největší skladností . Když jsem já sama před 
čtyřmi lety skládačku sháněla, tak se na  mne 
prodejci dívali jako na  exota, který chce cosi 
zastaralého a vyšlého z módy . Dnes je tu boom 
skládaček, ale pozor, nejsou nejlevnější, patří 
do střední cenové kategorie, zatím . Objevilo se 
i více značek elektroskládaček - Tern, kanadský 
Bione X, e-Totem a další značky . Elektrokola jak 
klasická,tak i  e-skládačky jsou pochopitelně 
těžší a také dražší, i mohutnější . Liší se velikos-
tí elektromotorů, výkonem a uložením baterií, 
buď na nosiči, nebo v rámu kola . Také velikost 
a funkce elektromotorů je různá, bud plně táh-
noucí nebo jen pomocné, se šlapáním do kop-
ců, či kombinace obojího . 

Dále byla představena lehokola různých dru-
hů a značek a také jednokolky . Vystaveno bylo 
také několik druhů tříkolek od klasických, které 
známe již několik let, včetně e-tříkolek po tříkol-
ky s menšími kolečky – 20“, 16“, 12“, 8“ . Novinkou 
je tříkolka klasická s benzínovým motorkem se 
spotřebou 1litr/100 km benzínu . Motorek včetně 
nádrže je postaven dohromady v  monobloku 
o velikosti krabice od zimních bot .

Další novinkou byla unikátní skládací elek-
trokoloběžkotříkolka se skládacím sedátkem –  
širší vypolstrované sedlo – se sklopnými řídít-
ky, obojí sklopeno na  stupátko . Je stabilnější 
oproti e-koloběžkám . Má dvě zadní koleč-
ka 12“ a  mezi nimi elektromotorek, vpředu  
1 kolo . Ovládání je velmi jednoduché, páčkou 
se lze vozit buď jen na elektromotor nebo i jako 
na  koloběžce odrážením, či střídavě a  tak si 
zvětšit dojezd, který je 30 km . Váha je 26 kg, slo-
žitelnost na stupátko, a je možno s ní cestovat 
bez problémů veřejnou dopravou - MHD, vlek, 



bus, atd . anebo složit do kufru auta . Jízda na ní 
je velmi příjemná a je možno jezdit venku i v in-
terieru . Jen cena je zatím vyšší, je 32 990 Kč . Kla-
sických koloběžek bylo vystaveno mnoho, také 
i  elektrokoloběžek, některé se sedátky . Bylo 
předvedeno odpružené sedlo na  koloběžku 
s čtvercovou montážní základnou .   

Část veletrhu vyhrazenou alternativní cyk-
listice vyplňovaly cyklovozíky, které už je mož-
né používat na silnicích i cyklostezkách legálně 
od 1 . 5 . 2012,  kdy byl schválen zákon o  jejich 
používání . Tato část veletrhu obsahovala jak 
cyklovozíky pro děti, tak i  vozíky za  kolo pro 
pejsky, také vozíky nákladní pro vození větších 
nákladů . Druhy transportních cyklovozíků se 
každý půl rok obohacují o  nové modely, kon-
strukce a moderní technologie pro jejich výro-
bu . Cena vozíků je zatím vysoká, ale také kle-
sá oproti ceně z podzimu 2011 . Na žádné toto 
jezdící zařízení není nutný řidičský průkaz, tak 

jsou možným dopravním prostředkem pro se-
niory a handicapované, kteří již ze zdravotních 
důvodů nemohou řídit motorové vozidlo .   

Vystaveno bylo i  něco doplňků jako zrcátka, 
světla, blikače, nosiče, košíky a tašky na kola k po-
užití při užívání tohoto druhu osobní dopravy .    

Největším hitem roku 2013 bude skládačka 
na solární pohon s dojezdem 300 km . Je posta-
vena českými konstruktéry ve  2 prototypech 
a testují je v horách, na poušti, nížinách atd . Na-
bíjí se solárním panelem a lze i elektrickou sítí, 
dojezd minimálně 300 km na 1 nabití, je určeno 
k dálkovým jízdám . Snaha konstruktérů je o co 
největší mobilitu, dojezd, praktičnost, komfort, 
při co nejmenší váze a velikosti složeného kola 
a  co nejnižších  nákladech na  energii potřeb-
nou k jízdě . Už i výrobci se přizpůsobují tomuto 
druhu osobní dopravy .        

MUDr. Marta Langmeierová, CSc   

ČP poskytuje držitelům karty Handy Card 40 % slevu
Česká pojišťovna se připojila k  projektu 

společnosti CAR CLUB . V rámci věrnostní karty 
Handy Card mohou lidé se zdravotním postiže-
ním získat od České pojišťovny širokou pojist-
nou ochranu za výrazně nižší cenu, navíc s ori-
ginálními službami . 

Základním kamenem nabídky ČP pro drži-
tele karty Handy Card jsou produkty z oblasti 
pojištění motorových vozidel - tedy 1 . povinné 
ručení Bez povinností a také havarijní pojištění . 
Součástí zvýhodněného pojištění pro držitele 
karty Handy Card je také tzv . připojištění GAP, 
které pokrývá rozdíl mezi pořizovací cenou 
vozidla a  jeho aktuální tržní cenou a speciální 
asistenční služba Pohoda bez bariér .

Česká pojišťovna však v  rámci programu 
Handy Card nabízí třeba také speciální allris-
kové pojištění kompenzačních pomůcek, které 
kryje i případy mechanického poškození inva-
lidního vozíku při manipulaci a navíc se vztahu-
je i na předměty, jež má hendikepovaný spolu-
občan zapůjčeny .

K dalším pojištěním, na něž se vztahuje 
výrazné až 40procentní zvýhodnění pro 
držitele karty Handy Card, patří tato: 
 • pojištění odpovědnosti za škodu občana,
 • pojištění domácnosti,
 • pojištění nemovitosti (bytu či domu),
 • pojištění odpovědnosti za škodu při výkonu 

povolání,
 • asistenční služby pro domov .

Všechna pojištění lze sjednat v rámci jedné 
smlouvy . To je nejen praktické, ale zároveň kli-
entům výrazně šetří čas . 

Zájemci, kteří by uvedené slevy rádi vyu-
žili, o ně mohou žádat přes speciální formulář 
na webových stránkách www .carclub .cz nebo 
na obchodních místech CAR CLUB .

Petr Svoboda,  
vrchní ředitel občanského pojištění ČP

www.ceskapojistovna.cz/pro-media

Napiš, co je život – publicisticko-literární soutěž pro handicapované
Občanské sdružení Dobré místo, provozo-

vatel portálu www .lidemezilidmi .cz, vyhlá- 
silo publicisticko-literární soutěž pro osoby se 
zdravotním postižením, autor vítězného díla 

bude moci v  případě svého 
zájmu získat pracovní místo 
jako redaktor tohoto interne-
tového portálu .
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Soutěžní příspěvky lze zasílat do 3 kategorií:
 • Příběh – osud člověka se zdravotním posti-

žením
 • Názor (blog) – co si myslím o sociální refor-

mě
 • Tvorba – umění slova

Do  soutěže může autor přihlásit maximál-
ně tři příběhy v  každé kategorii . Délka jed-
noho příběhu nesmí přesáhnout 5000 zna-
ků i  s  mezerami . Jeden autor může obeslat 
soutěž příspěvky do všech kategorií (Příběh, Názor  
i  Tvorba) . Všechny příspěvky, které se v  jednot-
livých kategoriích umístí na prvním až desátém 
místě, budou uveřejněny na zdravotně-sociálním 
portálu Lidé mezi lidmi (www .lidemezilidmi .cz) .

Příspěvky zasílejte na adresu: 
soutez@lidemezilidmi .cz

Podmínky soutěže:
 ▶ Vyhlašovatelem soutěže je Dobré místo, o .s .
 ▶ Soutěžit mohou účastníci bez omezení věku 
a  zdravotního stavu, ale výherce může být 
jen osoba se zdravotním postižením (pracov-
ní místo může získat jen osoba s  invalidním 
důchodem, bez ohledu na stupeň) .

 ▶ Příspěvky lze zasílat elektronicky v textovém 

souboru /formát * .doc, * .docx, * .rtf, * .txt, 
* .odt) na  adresu soutez@lidemezilidmi .cz . 
V souboru je nutno uvést Název díla, Katego-
rii, do které je dílo zasláno, Jméno, Příjmení, 
adresu, telefon a email .

 ▶ Pro autora nejlépe hodnoceného díla je zís-
kání pracovního místa v Občanském sdruže-
ní Dobré místo . Získání místa je pro výherce 
dobrovolné . Nelze kompenzovat jakoukoliv 
jinou finanční či hmotnou náhradou .

 ▶ Soutěžní příspěvky lze zasílat od  1 . 9 . 2012 
do 30 . 1 . 2013 .

 ▶ Porota zasedne v období 1 . - 28 . 2 . 2013 - její 
složení bude upřesněno . Bude ji tvořit cca 
5-7 osob, konkrétní jména budou stanovena 
v období 11-12/2012 .

 ▶ Zaslané příspěvky, které se umístily na 1 .–10 . 
místě na  základě hodnocení poroty, budou 
uveřejněny na  webu www .Lidemezilidmi .cz 
v příslušných rubrikách dle tématu .

 ▶ Autor příspěvku dává zasláním díla do sou-
těže souhlas se zveřejněním zaslaného díla 
na webu Lidemezilidmi .cz případně v dalších 
spolupracujících médiích v  sociálně - zdra-
votní oblasti .

 ▶ Uveřejnění článku na webu nepřináší autoro-
vi nárok na honorář .

www.lidemezilidmi.cz

Literární soutěž o internetu, telefonu a zdravotním postižení
Již devátým rokem se mohou autoři se zdra-

votním postižením zúčastnit literární soutěže 
Internet a můj handicap . Na účastníky literární 
soutěže čekají zajímavé ceny – mobilní telefon 
a  dvakrát USB modem s  tříměsíčním bezplat-
ným připojením k  internetu od  společnosti 
Telefónica Czech Republic, tablet Megatech 
od  společnosti 100MEGA Distribution, pro-
gramy Zoner Photo Studio od  firmy ZONER 
software, třem soutěžícím vytiskne fotoobraz 
společnost Digitální studio (www .tisk-fotogra-
fie .cz), knihy věnuje nakladatelství Portál, další 
ceny budou ještě upřesněny .

Soutěžní práci opatřenou poštovní i  elek-
tronickou adresou je třeba poslat v  elektro-
nické podobě nejpozději do  17. února 2013 
na adresu info@helpnet .cz . 

Přihlášením do  soutěže vyjadřuje autor 
souhlas s tím, že jeho dílo může být bezplat-
ně zveřejněno ve sborníku konference INSPO, 

na  portálu Helpnet .cz a  popřípadě v  dalších 
médiích, kterým budou nejlepší příspěvky 
poskytnuty .

Soutěžní práce může mít rozsah maximál-
ně 600 slov. Autoři by v ní měli vyjádřit na zá-
kladě vlastní zkušenosti, jak jim internet 
nebo telefon pomáhá vypořádat se se zdra-
votním postižením. Při hodnocení se bude 
přihlížet jak k literární úrovni textu, tak k obsa-
hové zajímavosti . Do soutěže nebudou přijaty 
práce, které byly přihlášeny v  předcházejících 
ročnících, jejich autoři se však mohou zúčastnit 
soutěže s novým příspěvkem .

Vyhlášení výsledků soutěže a  předání cen 
vítězům se uskuteční na  konferenci INSPO 
v  sobotu 16. března 2013 v  Kongresovém 
centru Praha, kam budou pozváni všichni 
soutěžící . Zvláštní ceny udělí časopisy Gong, 
Můžeš a Vozíčkář .

Helvet.cz
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Hledáme se
Mnozí z vás vzpomínají na své kamarádky a kamarády z dětství. A někteří nám poslali  
i fotografie s žádostí, zda bychom je nezveřejnili. Samozřejmě tak činíme rádi a očekáváme,  
že se na nich někdo pozná a ozve se buď nám, nebo přímo zasilateli fotografie.

1 . To jsem prosím já se svoji maminkou v roce 
1948 v  Janských Lázních . Bylo mi 2 až 3 roky . 
Hrozně ráda bych zjistila, která je to kamarádka 
vedle mne . Ráda bych ji poznala .

Alena Zrůnková,  
Na Luhách 919, 742 21 Kopřivnice,  

mobil: 604 480 168,  
e-mail: ka.zrunek@tiscali.cz

2 . Foto „Bezstarostné krásné děti“, které zasí-
lám, je vzpomínka před šedesáti lety v Jankách, 
kde jsme pobývali ještě na  staré Révě . Jsem 
ráda, že jsem jí našla a kdoví, možná se tam ně-
která z děvčat pozná . Jsem mezi nimi o holích 
– ta větší . Moc děkuji za všechny .

Jana Černáková,  
Pod zámečkem 404, 500 06 Hradec Králové.

3 . Posílám fotografie z dětství ve Velkých Losinách od 24 . února do 11 . června 1952 . Podařilo se mi 
je uchovat . Ani nevím, jak se kdo jmenoval . Bylo by to zajímavé setkání… Rodiče mě do lázní už 
nikdy nedali, neboť to nebylo v jejich silách . 

Václav Zámečník, Obecnice II 850, 687 65 Strání, tel.: 572 695 023, mobil: 732 262 664.
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Inzerce
 ▶ Prodám Renault Thalia s ručním ovládáním (brz-
da, plyn) . Rok výroby 2006 . Najeto 27  000 km . 
Telefon: 222 955 886, mobil: 723 126 630 .

 ▶ Prodám boty, takové 
cvičky . Levá bota je č . 37  
a  pravá bota č . 39 . Jsou 
nové a  stály 199 Kč .    . 
Věra Hesounová, Praha, 
e-mail: urox@seznam .cz

 ▶ Prodám schodišťovou plošinu . Jeden rok stará 
a cena je 15 000 Kč (původní cena 155 tis .) . Tech-
nické údaje: nosnost 225 kg, délka dráhy 3,5 m, 
sklon dráhy 32,4° a rozměry podlahy 90 × 80 cm . 
Podmínka: demontáž si zajistí kupující . e-mail: 
v .prichystal@gmail .com, mobil: 604 160 755

Vznikl ZTP bazar
Je určen všem, kteří chtějí prodat nebo 

koupit nějakou kompenzační pomůcku, chtějí 
si vyměnit zkušenosti nebo nabídnout osobní 
asistenci – ovšem bez záruky instituce .

Vložení inzerátu na  www .ztpbazar .cz je 
zcela zdarma a bez nutnosti registrace . Je zde 
prostor pro prodej a nákup použitých, ale i no-

vých pomůcek, jako jsou všechny typy invalid-
ních vozíků, speciální kočárky pro děti, postele 
mechanické i  elektrické, koupelnový program 
a  doplňky, zvedací zařízení a  systémy, rampy 
a plošiny pro nájezd do automobilu, automobi-
ly pro tělesně postižené a podobné…

www.helpnet.cz

Ještě dotaz  
Víte odkud je ta cedule?
Určitě jste to uhodli . 
Správná odpověď zní: z Bellevue . 
I my pláčeme…
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